
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.47654 

-0.69%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32460 

     +0.69%
Българска народна банка

Sofix: 352.77  

    +0.12% 
Българска фондова борса

BG40: 110.97 

+0.08%
Българска фондова борса

Понеделник
6 декември 2010, брой 232 (5043)

Компании ▶ 9

Черните прогнози 
за България 
не се сбъднаха
▶ Иван Искров, управител на Българската народна банка

Закъснелият 
експеримент
През 2007 г. банките предложиха да се включат в оценката по 
европроектите. Държавата не се съгласи. Сега, три години по-късно, 
кабинетът отново обмисля  тази идея. Вече като че ли е прекалено 
късно банките да участват в усвояването на фондовете  ▶ 4-5

Новини  ▶ 8

Общините губят 
над 70 млн. лв. 
от несъбрани 
аренди
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Печеливш
Станка Тошева

Губещ
Мирослав найденов

Редакционният съвет на „Икономедиа” избра Станка 
Тошева за главен редактор на „Капитал”. След напуска-
нето на Галя Прокопиева до момента тя беше изпъл-
няващ длъжността главен редактор. Станка Тошева е 
един от създателите на „Капитал” и работи в медията 
без прекъсване 17 години. 

От РЗС ще внесат сигнал в антикорупционната комисия 
в парламента срещу земеделския министър Мирослав 
Найденов за търговия с влияние, злоупотреба със служебно 
положение и искане и предлагане на подкупи в особено големи 
размери. Сигнал там срещу него вече е внесен от Синята 
коалиция. 

Мнения

По темата официално: 
“дипломата на калина 
илиева фалшива”. Исти-
ната е, че диплома всъщ-
ност не е нужна. Управлени-
ето на държавата се прави 
не въз основа на дипломи, а 
според програмата на пар-
тията, формирала прави-
телство. Така най-разумно 
е да отпадне изискването 
за образование за ръковод-
ни длъжности на най-висо-
ко равнище. Докъде - да се 
прецени. Диплома работа 
не върши. Ако ставаше 
работа с дипломи, ей ги в 
БАН дипломите им са по 
три декара, а пък налице 
няма нищо. 

Зарко

 Браво, Калина! Фонд 
“Земеделие” е най-голямото 
порно и само това заслу-
жава! 

П. Мафани

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Романтичният 
период за затво-
рените комплекси 
приключи. Фирмите 

за управление на имоти все 
по-трудно събират част 
от сметките. 

2Митко Събев: 
Тренчев е органи-
зирал произвола 
срещу “Петрол 

холдинг”. Общото между 
нас двамата е, че аз също 
съм загрижен за холдинга, 
допълва Събев. 

3 Официално : Дипло-
мата на бившия 
шеф на фонд 
“Земеделие” Калина 

Илиева е фалшива

Родна полиция или 
народна милиция

Вътрешният министър Цветан 
Цветанов реши да отговори на 
обвиненията за отношението на 
полицията към горнооряховски 
лекари, като безпрецедентно 
разсекрети и прочете СРС-та от 
парламентарната трибуна. С което 
вкара критиците си и цялото об-
щество в ступор и успешно пре-
насочи реакцията. Опъването на 
тънките чувствителни струни на 
обществото със зверски истории 
за деца и бебета е най-лесният на-
чин да предизвикаш емоционална 
и необмислена реакция в собстве-
на полза. И е доста гнусен. 

Обяснението на самия минис-
тър за информирането на обще-
ството за случая в Горна Оряхови-
ца в подробности е именно също-

то - реакцията срещу действията 
на полицията от предишния ден. 
И психологическата операция 
беше напълно успешна. Всички 
оправдаха действията на право-
охранителните органи, защото 
обявиха лекарите за виновни. 
Самият Цветанов го направи, като 
произнесе присъда от парламен-
тарната трибуна. Главният про-
курор и прокурорът във Велико 
Търново го направиха. Медиите 
го направиха. Хората, ужасени от 
разговорите, го направиха. 
Очевидно разграничаването на 
единия от другия случай е доста 
трудно. Очевидно е трудно да 
се разбере, че каквото и да са 
направили лекарите, това не е 
оправдание за неадекватни и не-
правомерни действия срещу тях. 

Още по-трудно е, когато мнението 
е успешно манипулирано. 

А още по-лошото е, че това 
става тенденция. Като случая в 
Кърджали, когато полицаи набиха 
невинни хора, вътрешният минис-
тър се втурна да обяснява на меди-
ите и обществото, че те всъщност 
имат нещо общо с проституцията, 
а накрая обяви, че побоят не е на-
силие. Това е показала вътрешната 
проверка. Точка. Същият беше и 
случаят с грозния арест на “аб-
солютния престъпник” Николай 
Цонев. Разликата е, че там поне 
реакцията беше различна. 

Човешките права и върхо-
венството на закона са осно-
вен принцип в цивилизования 

свят. Може би в България 
скоро няма да има нужда от 
доказателства, а съдът ще ста-
не излишен и полицията ще 
започне напълно оправдано, 
според общественото мнение, 
да репресира само по подозре-
ние, а и без подозрение. 

Правоохранителните органи 
затова и така се казват. Защото 
би трябвало да защитават дори 
правата на престъпниците, а 
още повече на хората, които 
още не са такива по смисъ-
ла на закона. И опитите за 
внушения, с които се подменя 
ролята им, всъщност подменят 
правовия ред, демокрацията, 
принципите за основните 
права.  

Право-
охрани-
телните 

органи затова и 
така се казват. И 
опитите за вну-
шения, с които се 
подменя ролята 
им, всъщност под-
менят правовия 
ред, демокрация-
та, принципите за 
основните права

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48676

-0.30%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31550 

     +0.30%
Българска народна банка

Sofix: 352.36  

    -1.34%
Българска фондова борса

BG40: 110.88  

-0.65%
Българска фондова борса

Петък
3 декември 2010, брой 231 (5042)

Компании ▶ 12-13
Новини ▶ 6

Fitch: 
Притесняваме се 
за банките  
в България

През следващата 
година ще открием 
още 10 магазина

Бюджет 2011 
беше приет 
без нито една 
от идеите на 
опозицията
Компании ▶ 12-13

Новини ▶ 6

Weekend ▶ 22-23

И синдикатите 
се включиха 
в скандала 
„Петрол”

Коледен  
дух на 
една ръка 
разстояние

▶Александър Чампаревич, изп. директор на „Делта макси интернешънъл”, 
собственик на „Пикадили” и „Темпо”

Романтичният пеРиод 
за затвоРените 

комплекси пРиключи

Фирмите за управление на имоти все по-трудно събират част от сметките. 
Докато законът не регулира по-ясно тази дейност, намалените приходи водят 

до по-некачествени услуги  ▶ 4-5

Коментар ▶ 2

Някой да  
го разследва  
това 
разследване
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24 часа дъжд

цитат

АЕЦ “Белене” 
е сърцето на 

политическата корупция

Число на деня

85% 
от учениците от 9-и и 10-и клас в столичното 133-то 

СОУ “А. С. Пушкин” смятат, че данъците в България са 
високи. А 90% от тях смятат, че хората крият част от 
данъците си 

▶

 Мартин димитров, председател  
на Синята коалиция

Ще следят 
такситата
Ще има непрекъснати про-
верки на таксиметровите 
коли по празниците и няма 
да има прошка за измамите. 
Това заяви транспортни-
ят министър Александър 
Цветков след проверка на 
такситата на летището. По 
думите му шефовете на 
двете таксиметрови фирми, 
които возят пътници от ле-
тището, са предупредени, че 
ако измамите продължават, 
договорите с компаниите им 
ще бъдат прекратени. Ми-
нистърът уточни, че в райо-
на непрекъснато ще дежури 
автомобил на Държавната 
автомобилна инспекция, 
включително и по празни-
ците, когато дежурствата ще 
бъдат денонощни.

Президентът на ев-
ропейската централна 
банка Жан-клод Трише, 
който на 20 декември 
ще навърши 68 години, е 
тазгодишният носител 
на престижната награда 
“карл Велики”. Тя му бе 

▶ присъдена за усилията му 
за поддържане на ста-
билността на еврото на 
фона на икономическата 
криза. наградата е призна-
ние за принос за напредъка 
на европа и се връчва от 
северозападния германски 

град аахен. Сред предиш-
ните носители на отли-
чието са германският 
канцлер ангела Меркел, 
бившият американски 
президент Бил клинтън и 
покойният френски прези-
дент Франсоа Митеран

Средната приблизителна 
цена за превоз от летище-
то до центъра на София 
е 12 лв. Цветков призова 
всеки гражданин, който се 
чувства измамен, да пода-
де сигнал на служителите 
на ДАИ или на телефон 
02/930 88 94. Очаква се из-
мамите с таксиметровите 
сметки да престанат след 
окончателното приемане на 
закона за автомобилните 
превози. В него е записано, 
че общинските съвети ще 
определят пределна цена за 
таксиметровите услуги, а 
санкциите за нарушение са 
3000 лв. Законопроектът би 
трябвало да бъде одобрен 
окончателно от парламента 
преди Нова година. 

коледен подарък 

В броя четете още

Столичната 
община може 
да даде 
централна баня 
на концесия 
без пари

Екология ▶ 22-23Интервю ▶ 19
Ремонтирахме 
лот 1 на 
“Тракия” заради 
имиджа си

цветан цонев, гл. изп. 
директор на “Трейс Груп 
Холд” АД

▶

СнимкА reuters

очаква се днес участъците от “Ломско шосе” и околовръстния път, които бяха залети от наводненията в 
София, да бъдат отворени за движение. В община кресна обаче е обявено бедствено положение. Придошлите 
води на река Струма отнесоха част от платното по пътя София - кулата  СнимкА мАринА АнГелОвА

▶
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Още през 2007 г. се про-
крадна идеята банките да 
участват в оценката на ев-
ропроектите. Тогава обаче 
никой не й обърна внимание 
и не я взе насериозно. Три 
години по-късно, след като 
държавната администрация 
доказа, че е безпомощна и 
само бави или обърква ус-
вояването на евросубсидии-
те, идеята вече бе приета от 
всички като добра. Все още 
обаче няма ясни отговори 
на доста въпроси: С какво 
точно ще помагат банките? 
Кои банки може да се вклю-
чат? Кога може да започне 
инициативата? 

Рабoтна група към Ми-
нистерския съвет вече от 
близо месец и половина 
анализира какви са въз-
можностите банките да 
участват в европроектите. 
Прогнозите са, че отговори 
на всички неясни въпроси 
ще има до няколко месеца. 
А в най-добрия случай 
инициативата може да се 
„задвижи” едва към сре-
дата на следващата годи-
на. Междувременно обаче 
започва да се прокрадва и 
нов въпрос: А струва ли си 
изобщо това упражнение, 
след като до края на про-
грамния период не остава 
много, а през следващия 
май ще се акцентира на 
други форми на разпреде-
ляне на субсидиите, при 
които банките дори и да 
искат, няма да може да се 
включат? С други думи, 
не рискуваме ли да са-
ботираме усвояването на 
европарите, ако приложим 
една добра идея, но твърде 
късно.

С какво (не)може да 
помогнат банките
Целта на този етап е още 
догодина банките да се 
включат при приемането 
и извършването на част 
от оценката на проектите 
по Оперативна програма 
„Конкурентоспособност” 
(ОПК) и Програмата за раз-
витие на селските райони 
(ПРСР). „На входа” те ще 
проверяват дали са пода-
дени всички документи, 
както и дали отговарят на 
изискванията за допусти-
мост. Най-важната помощ, 
която може да окажат на 
администрацията, обаче е 
оценката на финансовата 
част от проектопредложе-
нието - дали е коректно 
разписана и дали проектът 
е рентабилен. Одобрението 
на проекта от страна на 
банковите финансисти е и 
неформален ангажимент, 
че достъпът до кредит за 
съответния бенефициент 
ще бъде улеснен. Служи-
телите от Управляващия 
орган (УО) все пак ще дават 
окончателната оценка, но тя 
ще е по-скоро едно формал-
но ДОК”.

Банките обаче няма да 
помагат при оценката на 
проекти, които са по-спе-
цифични. „Те ще може да 

Три години по-късно идеята се 
приема за добра, но може да се               
окаже, че вече е прекалено 
късно да се реализира  

се включат в оценката на 
проекти, свързани с техно-
логичната модернизация 
например, но не и при те-
зи, свързани с иновации, 
тъй като нямат капацитет 
за оценка на подобни дей-
ности”, коментира Грета 
Добрева, директор на ди-
рекция „Европейски фон-
дове за конкурентоспосо-
бност” в Министерството 
на икономиката, енерге-
тиката и туризма (МИЕТ). 
По думите й банковите слу-
жители могат да правят и 
проверка за изпълнението 
на ПМС 55, т.е. при избора 
на изпълнител.

През второто тримесе-
чие на следващата година 
по ОПК се очаква да бъде 
даден стартът на схемите 
за финансиране на проекти 
за енергийна ефективност 
и ВЕИ и именно това ще 
са двете „експериментал-
ни” схеми. Схемите ще са 
реализирани с подкрепа-
та на ЕБВР. Експертите от 
европейската финансова 
институция ще преценяват 
доколко проектопредложе-
нията отговарят на заложе-
ните критерии, а банките 
може да поемат финансо-
вата оценка и мениджмънт, 
планират от МИЕТ. 

От Държавен фонд „Земе-
делие” отказаха коментар 
от каква помощ биха има-
ли нужда и по кои мерки. 
Към момента дискутира-
ните идеи са банките да 
се включат не само при 
финансовата оценка на по-
дадени проекти, но и да 
предоставят консултации 
на потенциалните бенефи-
циенти за какво точно могат 

Дарина Черкезова
darina.cherkezova@pari.bg

да кандидатстват.

Кои банки може  
да се включат
Изискванията към банки-
те най-общо се очаква да 
бъдат опит и експертиза. 
„Не трябва да има дискри-
минация и да се залагат 
изисквания като размер на 
активите и големина на кло-
новата мрежа например”, 
казва Виолина Маринова, 
председател на Асоциаци-
ята на банките в България 
и главен изпълнителен ди-
ректор на Банка ДСК. Към 
момента повечето трезори 
вече са изградили специал-
ни дирекции в структурите 
си. Те се занимават с оценка 
на европроекти, за които се 
търси съфинансиране чрез 
банков заем. 

Сред трезорите, които 
промоцират най-активно 
дейността си в тази сфе-
ра, са УниКредит Булбанк,  
СИБАНК, ДСК, ОББ и др. 
Все още не е ясно дали ще 
има нужда от една или пове-
че банки, дали ще участват 
като консорциум, или ще 
се конкурират помежду си. 
Ако се стигне до конкурс, 
надпреварата помежду им 
ще е сериозна, тъй като се 
очаква подобна дейност да 
им привлече повече клиен-
ти в бъдеще.

Кога може да започне 
инициативата
Идеята е пилотният проект 
да започне още през следва-
щата година и ако се окаже 
успешен - да бъде продъл-
жен и през следващия пла-
нов период. До старта му 
обаче е нужно, на първо 
място, да се изчисти кон-
цепцията и да се отговори 
ясно на въпросите с какво 
и кой може да помага. Ще 
е нужно всички договоре-
ности да бъдат „облечени” 
в нормативен акт. В най-
добрия случай това може да 
стане до пролетта на 2011 г. 
Провеждането на конкурс 
за избор на банка или банки 

Равносметка
Кой какво 
печели/губи 

ако банките бъдат 
използвани за оценка на 
проектите, избраната 
банка/банки може 
да очаква ръст на 
броя на клиенти, на 
които ще предложат 
пълно обслужване. 
От една страна, 
бенефициентът вече 
ще има психологическа 
обвързаност с банката 
оценител, от друга - 
самата банка ще е склонна 
да даде по-лесно и бързо 

▶

кредит за проект, който 
е бил цялостно прегледан 
от собствените й 
служители. 

Банковите служители 
ще получават заплащане 
за извършената от тях 
дейност евентуално от 
Оперативна програма 
„Техническа помощ”. 

държавните служители 
няма да бъдат ощетявани 
и ще продължават да 
си получават старите 
двойни заплати за 
това, че работят 
в еврозвената на 
администрацията, но ще 
са по-малко натоварени.

Очаква се, че 

▶

▶

▶

бенефициентите ще 
бъдат облекчени, като 
подават проектите си 
„на място” в удобен за 
тях клон на банката, 
срокът за оценка би 
трябвало да се съкрати, а 
получаването на заем да 
се улесни.

Банките и държавата 
няма какво да губят. 
Бенефициентите би 
трябвало да са улеснени, 
но може и да останат 
разочаровани и объркани 
от въвеждането на нов, 
експериментален начин 
за кандидатстване по 
средата на програмния 
период 2007-2013 г.

▶

Няма лошо да се опита 
банките да се включат 
в оценката на европроек-
тите. Трябва обаче да се 
прецени кои банки имат 
капацитет да се заемат с 
такава работа. Смятам, 
че по принцип сътруд-
ничеството с банките 
може да се подобри, ако 
се уеднаквят формуля-
рите за кандидатстване 
по европрограмите и 
най-вече ако се въведе 
единен формат на бизнес 
плановете на европроек-
тите. Добър вариант е да 
се използва като основа 

Не е лошо да се опита

Ще е добре, 
ако се въведе 
единен фор-

мат на бизнес пла-
новете на европро-
ектите, подобен на 
този, който искат от 
банките при канди-
датстване за заем

Красимир Киряков,
председател на Българската 
асоциация на консултантите по 
европейски проекти  

този, който изискват бан-
ките при кандидатстване 
за кредит. В момента по 
различните програми се 
изискват различни вари-
анти на бизнес планове-
те, които фирмите трябва 
да преработват, ако ре-
шат да търсят финансова 
помощ от банка. 

Не смятам, че с 
включването на банките 
ще се създадат условия 
за конфликт на интереси 
или че ще се осигуряват 
предимства за определени 
проекти.  

Да пуснем ли 
банките до 
европроектите

ще удължи старта на ини-
циативата докъм средата 
на годината, прогнозира 
Добрева. 

Ситуацията може да се 
усложни още повече, ако се 
приеме и друга обсъждана 
идея - за изграждане на спе-
циална електронна система, 
чрез която да са свързани 
банките оценители и упра-
вляващият орган. От една 
страна, това ще е добро 
решение, тъй като докумен-
тите ще може да се подават 
и прехвърлят по електронен 
път и допълнително ще се 
скъсят сроковете. От друга 

- чрез такава система ще 
може да се спазва принци-
път „първи по време, първи 
по право”, така че достъ-
път до финансиране да е 
максимално справедлив и 
прозрачен. Изработването и 
внедряването й обаче може 
да отнемат една година, 
така че процесът реално 
да се проточи до началото 
на 2012 г. 

А струва ли си
Дори и „експериментът” да 
се окаже успешен, има веро-
ятност той да не продължи. 
„Още отсега има заявки, че 
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Банките може да 
приемат европроекти в 
цялата страна, тъй като 
имат широка клонова мре-
жа. Те може да проверяват 
дали комплектът от доку-
менти е пълен и да правят 
оценката на финансовата 
част на бизнес плана. 
Единственото ограниче-
ние е, че може да помог-
нат само при финансовата 
оценка на проекти, които 
имат инвестиционна 
част, но не и при такива, 
които са свързани с т.нар. 
меки мерки (обучения, 
подобряване на квалифи-
кацията или услуги) или 
специализирани дейности 
и иновации, предмет на 
специална политика на 
подпомагане от държа-
вата. 

Смятам, че с помощта 
на банките процесът на 
усвояването на евросуб-
сидиите може да бъде 
ускорен до 6 пъти. Ако на 
междинното звено са нуж-
ни минимум 6 месеца, за 
да оцени един европроект 
- 3 месеца за приемане и 
3 месеца за оценка, както 
и допълнително време за 
сключване на договор, 
банките може да свършат 
всичко това само за 2 ме-
сеца. Идеята е подаването 
на проектите и оценката 
им да се извършва непре-

Усвояването може 
да се ускори шест пъти

Идеята е 
подаването 
на проектите 

и оценката им да се 
извършват непре-
къснато до изчерп-
ване на наличния 
ресурс по програ-
мата

иван Пеев,
директор Търговска стратегия 
към „Корпоративно, инвести-
ционно и частно банкиране” в 
УниКредит Булбанк

банките може да се заемат 
с финансовата оценка и 
финансирането му. 

Всъщност основният 
проблем е, че дори и 
т.нар. „пилотен проект” 
да се окаже успешен, има 
вероятност той да не се 
продължи. Причините са 
две. От една страна, про-
ектът добавя още един по-
средник, което ще забави 
процеса, отдалечавайки 
го от идеята за директно 
подаване на документите 
във филиалите на банките 
и съкращаване на времето 
за стартиране на проекта. 

От друга - още отсега 
има заявки, че през 
следващия програмен 
период - 2014-2020 г., 
ще се акцентира не на 
отпускането на грантове, 
а на субсидирането чрез 
финансовите посредни-
ци и инициативи като 
JEREMIE и JASPERS. В 
този случай работата на 
банките като посредни-
ци за разпределение на 
грантове не е възможна, 
затова ако управляващи-
те искат да се възползват 
от експертизата им поне 
през сегашния програ-
мен период, трябва да 
вземат бързи решения 
и да предприемат бързи 
действия.  

По света
Банките са участвали в 

управлението на средства 
от еврофондовете в Италия, 
Гърция и Унгария.

В Италия моделът е при-
лаган по време на предишния 
програмен период - до 2007 г. 
Тогава UniCredit Group създава 
специално дружество в рам-
ките на групата, което рабо-
ти като междинно звено. То 
отговаря за мониторинга на 
проектите и подготовката 
на документите за плащани-
ята. моделът обаче не се при-
лага през сегашния програмен 
период, тъй като от евро-
пейската комисия намират 

▶

▶

слабости в него. 
В Унгария след 2007 г. меж-

динното звено по тяхната 
програма „Конкурентоспо-
собност” е извадено от дър-
жавата и е дадено на частни 
финансови институции. 

В Гърция банките се включ-
ват в управлението на еврос-
редствата и през двата про-
грамни периода. до 2007 г. дър-
жавата директно се договаря 
с тях, а за периода от 2007 до 
2013 г. трезорите се избират 
чрез търг. Банките в Гърция 
приемат европроектите, 
оценяват ги, сключват дого-
вори с бенефициентите и сле-
дят за изпълнението на про-
екта и разплащанията.

▶

▶

къснато до изчерпване 
на наличния ресурс по 
програмата.

Има и друг вариант, 
свързан конкретно със 
схемите за енергийна 
ефективност и ВЕИ по 
Оперативна програма 
„Конкурентоспособност”, 
които ще се изпълняват с 
консултантската помощ на 
експерти от ЕБВР. Той е 
базиран на опита на ЕБВР 
в България чрез кредит-
ните линии за енергийна 
ефективност и ВЕИ, 
предоставяни на търгов-
ските банки. От ЕБВР ще 
преценяват доколко про-
ектът наистина отговаря 
на критериите енергийна 
ефективност или ВЕИ, а 

Ако банките се 
включат в процеса на 
оценка на европроек-
тите, всичко ще става 
по-бързо и подредено. 
Към момента обаче няма 
голяма яснота как точно 
ще се включим, все още 
има дискусии и нищо не е 
решено със сигурност. 

Най-големият проблем, 
който може да възникне, 
е какви да бъдат крите-
риите, по които ще се из-
бират банките. Не трябва 
да има дискриминация и 
да се залагат изисквания 
като размер на активите 
и големина на клоновата 
мрежа например. Всички 

Не трябва да има 
дискриминация при избора

Ако банки-
те участват 
при оценката 

на европроекти-
те, те след това ще 
отпускат по-бързо и 
лесно кредити

виолина Маринова,
председател на асоциацията  
на банките в България

трябва да имат право да 
участват.

Плюсът от това, че 
банките ще участват 
при оценката, е, че след 
това ще са склонни да 
отпускат кредити за 
изпълнение на проектите 
по-лесно и бързо. Това 
не означава, че ще има 
някакви преференции за 
бенефициентите, чийто 
проект е бил прегледан в 
банката, от която се иска 
заем. Всяка банка обаче 
ще се опита да привлече 
бенефициентите като 
трайни клиенти и да им 
предложи пълно обслуж-
ване.  

Банките може да се 
включат при оценката 
на финансовите 
възможности на 
кандидата. Това 
впоследствие ще улесни 
и отпускането на кредит 
за изпълнението на 
европроекта му. Те може 
да правят и проверка за 
изпълнението на ПМС 
55, т.е. при избора на 
изпълнител.

Смятам, че изборът 
на банка трябва да 
се прави по Закона за 
обществените поръчки. 

Опитът и експертизата са най-важни

В най-добрия 
случай към 
средата на 

следващата година 
ще можем да имаме и 
първата банка, която 
реално да се включи 
в процеса на оценка 
на европроектите

Грета Добрева,
директор на дирекция „европей-
ски фондове за конкурентоспо-
собност” в министерството на 
икономиката, енергетиката и 
туризма

Според стратегията това 
може да бъде само една, 
но може и да са няколко. 
Това, което ще е най-важно 
при избора на банката, 
е доколко институцията 
има опит и експертиза в 
сферата на европейското 
финансиране. Заплащането 
на услугите на банковите 
служители трябва да е 
за сметка на Оперативна 
програма „Техническа 
помощ”. 

Ако банките бъдат 
включени в процеса на 
оценка на европроектите, 

е нужно да се осигури 
и координация между 
всички страни, като за 
целта да се подготви и 
нужната нормативна 
уредба. Обсъжданията 
и подготовката на 
законодателната уредба 
може да се финализират 
в рамките на няколко 
месеца. В най-добрия 
случай към средата 
на следващата година 
ще можем да имаме и 
първата банка, която 
реално да се включи в 
процеса на оценка на 
европроектите.  

през следващия програмен 
период - 2014-2020 г., ще се 
акцентира не на отпускане-
то на грантове, а на субси-
дирането чрез финансовите 
посредници и инициативи 
като JEREMIE и JASPERS”, 
акцентира Иван Пеев, ди-
ректор Търговска страте-
гия към „Корпоративно, 
инвестиционно и частно 
банкиране” в УниКредит 
Булбанк. Това означава, че 
в бъдеще банките няма да 
може да се включат като 
посредници за разпределе-
ние на грантове, на което се 
поставя акцент през сегаш-

ния програмен период. Те 
ще може да участват като 
финансови посредници, но 
по друга схема - например 
във връзка с гаранционния 
фонд по JEREMIE или като 
мениджъри на подфондове 
и т.н. Възможностите за 
участие на банките в бъ-
деще са обсъждани и би 
трябвало да се реализират 
бързо и лесно. Акцентът 
обаче, който се поставя се-
га, обхваща кратък период 
- до края на 2013 г., а за 
подготовката му е нужно 
немалко време.

На практика, дори и да 

се измислят всички под-
робности в детайли, дори и 
да се сбъдне най-оптимис-
тичният вариант за старт 
на пилотния проект към 
средата на 2011 г., дори и 
да бъде изградена специ-
алната електронна систе-
ма към 2012 г., може да 
се окаже, че вече няма да 
има смисъл от всички тези 
усилия. Междувременно 
администрацията само ще 
се е „разконцентрирала” с 
нови дейности и идеи, а ус-
вояването на субсидиите не 
само може да не се подобри, 
но дори и да се влоши.  

Идеята в плюсове и минуси

Сроковете за оценка на проектите може да се скъсят значително
Банките имат широка клонова мрежа, така че бенефициентите 
ще бъдат улеснени в подаването на проектите си
Банките имат добре подготвени служители, които могат да се
справят с оценката на проектопредложенията

Не е ясно кой ще носи отговорност, ако банковите служители
забавят оценката на проектите
Риск от конфликт на интереси, например ако банката осигурява
преференции за проект, прегледан от нейните служители
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Полицията във Варна е при-
зовала на разпит няколко 
души от града за това, че са 
подали заявления за достъп 
до обществена информация 
в община Варна. Това е пра-
во, уредено в едноименния 
закон.

Те са поискали от кмета 
на община Варна да им 
предостави информация за 
проведените обществени 
обсъждания на предвари-
телния проект на общия 
устройствен план (ОУП) на 
общината по силата на За-
кона за достъп до общест-
вена информация. За това 
алармира Програма Достъп 
до Информация. Сигналът 
към неправителствената 
организация е дошъл от 
самите граждани. 

Полиция вместо  
информация
Над 20 варненци са поиска-
ли да получат от община Ва-
рна писмените протоколи от 
всички проведени обществе-
ни обсъждания на проекта 
за общ устройствен план на 
общината, както и звуковите 
записи от обсъжданията. Те 
са подали заявления за дос-
тъп до информация във връз-
ка с провеждана гражданска 
кампания за прозрачност на 
обсъжданията на ОУП. 

Вместо да получат инфор-
мацията в рамките на за-
коновия двуседмичен срок 
обаче, част от заявителите 
са били призовани в по-
лицията в качеството им 
на свидетели по досъдебно 
производство, образувано 
срещу неизвестен извърши-
тел. Това са Юлиян Чолаков, 
председател на Сдружението 
за оптимизиране на правосъ-
дието и администрацията 
(СОПА), арх. Калина Пав-
лова, член на УС на Съюза 
на архитектите в България, 
както и Николай Цветков. 
Тримата са активни в реди-
ца инициативи във Варна, 
включително при борбата 
срещу преотстъпването на 

крайбрежната Алея Първа 
от бившия областен упра-
вител на свързания с ТИМ 
„Холдинг Варна”. 

Какво се е случило
На призованите е била отка-
зана информация на какво 
основание е образувано до-
съдебното производство, по-
твърдиха те за в. „Пари”. Съ-
общено им е единствено, че 
то е образувано по жалба на 
дирекция „Правно норматив-
но обслужване” на община 
Варна, сподели кметът Кирил 
Йорданов. Те са били разпит-
вани кой е изготвил типовата 
бланка за заявленията, имали 
ли са сътрудници в тази си 
дейност, къде е изработена 
и разпечатана бланката, как 
е разпространена. Поискали 
са им също и графологична 
експертиза. 

„Към момента полицията 
изисква да не коментираме 
разговорите ни и аз ще се съ-
образя с това за близките ня-
колко дни”, коментира Юли-
ян Чолаков. По думите му 
обаче акцията очевидно има 
за цел да сплаши гражданско-
то общество във Варна.

„Моят случай е още по-
странен, защото аз дори не 
съм подавал такова заявле-
ние, но получих призовка”, 
разказа Николай Цветков. 
„Искаха ми  графологична 
експертиза, но аз отказах да 
я дам без адвокат”, добави 
Цветков. 

обяснение?
Обяснението на дирекция 

„Правно нормативно об-
служване” в община Варна 
е, че са имали съмнения 
за злоупотреба с личните 
данни на някои от подпи-
салите и фалшифициране 
на подписи, защото част от 
тях изглеждали еднакви. За 
това е и потърсено съдей-
ствие от полицията. 

От Програма Достъп до 
Информация обаче при-
помнят, че при подаване на 
заявление за достъп до об-

Полицията разследва граждани, 
искали достъп до информация
Разследваните, упражнили правото си по закон, смятат, че това е 
опит за сплашване на гражданското общество 

Цветанов чете присъди и СРС-та от парламентарнатa трибуна
БЛС обяви, че лека-
рите в Горна Оря-
ховица може да си 
търсят правата в 
Страсбург

Безпрецедентно вътреш-
ният министър Цветан 
Цветанов реши да прочете 
телефонни разговори меж-
ду лекари в Горна Оряхо-
вица от парламентарната 
трибуна в петък, които са 
от разсекретени от съда 
СРС-та. В тях лекари от 
болницата в града комен-
тират случая с прежде-
временно родено бебе, за 

което има подозрения, че 
е родено живо и е оставе-
но да умре. След като ги 
прочете, Цветанов обяви, 
че бебето е “умишлено 
умъртвено”. Причината за 
разсекретяването на раз-
говорите по думите му е 
атаката срещу начина, по 
който лекарите са арес-
тувани и отношението на 
полицията към тях. Пред-
ходния ден лекари в пар-
ламента излязоха с такава 
декларация.

Реакциите 
Паралелно във Велико 
Търново наблюдаващият 

прокурор също даде прес-
конференция, на която 
обяви, че обвиненията в 
гестаповщина са им дошли 
повече. Той също чете раз-
говорите и обясни, че това 
е причината за действията 
срещу лекарите. След арес-
та им в медиите се появиха 
разкази за това, че педиа-
търката от болницата дори 
е събличана гола, а при 
обиск в дома на директора 
на болницата полицаите са 
се опитали да му конфис-
куват телефоните, без да 
имат съдебно разрешение 
за това. Главният прокурор 
Борис Велчев също застана 

на страната на полицията и 
обяви, че най-малкото е не-
допустим езикът, на който 
лекарите са си говорили по 
телефона. 

обвинения 
и уволнения
По думите на главния про-
курор предстои днес най-
късно на докторите да бъдат 
предявени обвинения. Те бя-
ха освободени в петък след 
24-часов арест. По инфор-
мация на в. “Стандарт” пък 
общинският съвет в Горна 
Оряховица ще заседава по 
въпроса дали лекарите да 
бъдат уволнени.  

Кирил Йорданов, кмет на варна снимка емилия костадинова▶

 вътрешният министър Цветан Цветанов▶

Нямам никаква пред-
става за какво е всичко 
това. Не ми обясниха на 
какво основание е обра-
зувано производството. В 
призовката, която полу-
чих, пишеше, че ме викат 
в качеството на свидетел. 
Единствено аз получих 
призовка, другите са били 
повикани по телефона. 

Странно е, защото аз не 
съм подавал заявление за 
достъп до информация. 
Следователят провери и 
това е така. Но ме питаха 
дали познавам хора, които 
са подали такова заявле-

Следователят се ядоса, 
защото поисках адвокат

Странно е, 
защото по-
лицията ме 

извика, без да съм 
подавал заявление 
за достъп до инфор-
мация

Николай Цветков,
активен гражданин от варна

с адвокат. Това все пак е 
материал, който може да 
се използва за разни цели. 
Имало е такива случаи.

Следователят се ядоса, 
обясни ми, че може да ме 
глобят заради това. Всъщ-
ност съм най-потресен не 
от друго, а от лошото и 
неприятно отношение на 
полицията към мен. 

На следващия ден се 
върнах с адвокат, но те не 
пожелаха да го допуснат и 
аз в крайна сметка отказах 
да дам графологична 
проба. 

ществена информация не се 
изисква подпис.

От неправителствената 
организация пишат, че са 
сериозно притеснени от 
предприемането на подоб-
ни действия и полицейски 
мерки срещу основно чо-
вешко право като правото 
на търсене, получаване и 
разпространяване на ин-
формация, гарантирано от 
Конституцията на България 
и редица европейски доку-
менти. Според българското, 
а и международното законо-
дателство единствено съдът 
може да решава спорове за 
достъп до информация, на-
помнят от Програма Достъп 
до Информация. В момента 
организацията още проучва 
случая и ще прецени може 
ли да се предприемат някак-
ви допълнителни стъпки.

Ани Коджаиванова

ние. Поискаха графоло-
гична експертиза от мен. 
Аз обаче заявих, че за 
тази процедура ще дойда 

снимка емилия костадинова
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Европейската комисия ще следи изкъсо 
обществените поръчки в България
Еврокомисарят 
Мишел Барние 
представи идеите 
за подобрения на 
общия европeйски 
пазар

Еврокомисарят за вътре-
шен пазар и услуги Ми-
шел Барние предупреди, 
че Европейската коми-
сия внимателно ще следи 
спазването на правилата 
за обществените поръч-
ки. Това е и основна тема 
при посещението му в 
България и срещите му 
с правителството и ад-
министрацията. Темата е 
била обсъдена и при раз-
говора с премиера Бойко 
Борисов.

“Искаме да помогнем 
на малките и средните 
предприятия да се реа-
лизират по-добре на го-
лемия европейски пазар, 
но държим правилата за 
обществените поръчки 
да се спазват. Ще бъда 
безкомпромисен за това”, 
заяви Барние. Той добави, 
че обществените поръчки 
са трудна област за всички 
страни в ЕС и особено за 
млади членки като Бълга-
рия, но правилата трябва 
да се спазват. Барние оба-
че отказа да коментира 
конкретни нарушения и 
проблеми в страната ни.

По-добър единен 
пазар
Темата за обществените 
поръчки беше в дневния 
ред на посещението на 
Барние в България заради 
т.нар. Акт на единния па-
зар, който Европейската 
комисия (ЕК) представи 
преди около месец. До-
кументът вече е преведен 
и на български в офици-
алния сайт на ЕК. Това е 
пакет от общо 50 предло-
жения за нови политики, 
които да подобрят функ-
ционирането на единния 
европейски пазар. “Кри-
зата показа слабостите на 
общоевропайския пазар, 
но ние се поучихме и ис-
каме да ги поправим”, 
каза Барние.

По-ясни правила и пове-
че гъвкавост, за да се уле-
сни достъпът на малките и 
средните предприятия до 
обществените поръчки, е 
само едно от предложени-

ята, които целят по-добри 
условия за бизнеса. 

Подобрения  
за бизнесa
Актът трябва да улесни 
малките и средните пред-
приятия, чийто брой в ЕС 
надхвърля 20 млн.,  или 
99% от всички компании. 
Един от конкретните при-
оритети е по-лесен достъп 
до финансиране чрез по-
прости счетоводни пра-
вила и по-добър достъп 
до обществени поръчки. 
Комисията иска да въведе 
и обща данъчна основа за 
фирмите, които оперират 
трансгранично, което ще 
доведе до допълнително 
намаляване на разходите 
им. Документът предвижда 
още мерки за насърчаване 
на корпоративната соци-
ална отговорност и дълго-
срочните инвестиции на 
компаниите, включително 
и “етичните” инвестиции, 
чрез специален режим 
на етикетиране на тези  
фирми. 

още  
улеснения
Комисията ще предложи 
правила, които да гаран-
тират на авторите и из-
пълнителите на музика, 
че могат да продават сво-
ите творби онлайн в цяла 
Европа с разрешение на 
“едно гише”. Правилата за 
електронна търговия също 
ще се актуализират. 

Работниците пък ще бъ-
дат улеснени от въвежда-
нето на професионални 
карти, които удостоверяват 
тяхната квалификация и 
важат за целия европейски 
пазар. 

За гражданите 
Друга част от подобре-
нията засяга обществе-
ния живот - например при 
сключване на брак, при 
закупуване на къща, ре-
гистрация на автомобил в 
друга държава от ЕС, по-
добра защита на правата 
при пътуване и т.н.

Актът е в режим на об-
ществена консултация, ко-
ято ще продължи до фев-
руари 2011 г., след което 
ЕК ще представи конкретни 
политически инициативи. 
Новите правила и регула-
ции трябва да бъдат приети 
през 2012 г.

Ани Коджаиванова

Понеделник 6 декември 2010  pari.bg

България е тръгнала по 
добрия път и се наблюда-
ва сериозен напредък. Не 
е лесно за една държава, 
която стана член на ЕС 
през 2007 г., да транспо-
нира цялото европейско 
законодателство, каза 
Мишел Барние

▶

снимка Емилия костадинова

Симеон Дянков позволи 13-а заплата за администрацията, ако е заслужила
Пари за коледни 
пенсии и 13-а заплата 
в бюджетната сфера 
формално няма да 
има, но на министри-
те им е разрешено да 
раздават пари по свое 
усмотрение

Коледна пенсия и 13-а за-
плата в бюджетната сфера 
няма да има, защото дър-

жавата няма възможност. 
Това заяви в петък минис-
търът на финансите Симе-
он Дянков. В същото вре-
ме обаче вицепремиерът 
уточни, че ако министрите 
преценят - определени от-
личници или цели екипи 
в техните министерства 
може да получат допълни-
телно възнаграждение за 
края на годината. Дянков 
обаче предупреди коле-
гите си да не раздават на-

гради, ако нямат спестен 
финансов ресурс.

В Министерството на 
финансите това нямало 
да се случи, категоричен 
беше Дянков, без да уточ-
нява дали причината е 
липсата на заслужили слу 
жители или решение на 
самия министър.  

А може и за  
пенсионерите
За раздаване на 13-а запла-

та се застъпи и министъ-
рът на труда и социалната 
политика Тотю Младенов, 
който защити идеята ми-
нистерства и общини, кои-
то са направили икономии, 
да стимулират служители-
те си. Според социалния 
министър коледни добав-
ки към пенсиите също не 
са изключени, но само при 
положение, че има преиз-
пълнение на приходите в 
държавния бюджет.

Почти по  
примера на вСС
Коледно възнаграждение 
още в началото на минала-
та седмица си определиха 
от Висшия съдебен съвет 
(ВСС). По настояване на 
председателя на Върхов-
ния касационен съд Лазар 
Груев съветът трябваше да 
реши дали да се “награ-
ди” за дейността си през 
годината с допълнителна 
заплата. Съдебният бю-

джет е независим от дър-
жавния и разпределението 
му се решава от самата 
система.

В началото съветът беше 
решил да се раздават само 
индивидуални награди за 
изключителни постижения. 
Впоследствие обаче беше 
решено да се отпуснат въз-
награждения за цялостен 
принос на всички магист-
рати и служители.

Елина Пулчева 

на 7 декември

99
▶ процента от всички 
компании в Ес са малки и 
средни предприятия

Притеснения  
австрия иска 
мониторинг за 
България след 
влизането в 
Шенген   

австрийският 
вътрешен министър 
мария Фектер поис-
ка България и Румъния 
да бъдат поставени 
под наблюдение след 
присъединяването им 
към Шенгенското прос-
транство. 

По думите на Фек-
тер страната й заедно 
с Франция, Германия и 
Холандия имат “най-
големи притеснения” 
срещу вдигането на гра-
ниците за двете стра-
ни. 

Западът очаква наплив 
от имигранти, който 
министърът сравни с 
този при премахването 
на визите за албания и 
Босна и Херцеговина, и 
затова според нея тряб-
ва да има строг кон-
трол. 

въпреки това Фектер 
подчерта, че австрия 
подкрепя България и 
Румъния за присъединя-
ването им към Шенген. 

това е планирано да се 
случи през следващата 
година.

▶

▶

▶

▶

▶
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Общините, които поискаха 
допълнителни 50 млн. лв. 
от бюджета за 2011 г. за ка-
питалови разходи и зимна 
поддръжка, ежегодно губят 
много по-големи суми от 
неправомерното ползване 
на ниви и пасища на тех-
ните територии. Според 
председателя на Българска-
та асоциация на собстве-
ниците на земеделски земи 
(БАСЗЗ) Борислав Петков 
пропуснатите ползи само 
в рамките на стопанската 
2010-2011 г. са над 70 млн. 
лв. Тези пари са равносилни 
на средната аренда от над 4 
млн. дка земи на територи-
ята на цялата страна.

(Не)законно
Пропуснатите ползи за об-
щинските бюджети идват 
от обработката на т.нар. 
бели петна - земи, които 
се ползват без договор за 
наем или аренда. Такива 
се образуват в рамките на 
всяко землище при ежегод-
ното подписване на спора-
зуменията за ползване на 
земите в него. По закон 
тези парцели се разпреде-
лят между собствениците 
и арендаторите, най-често 
съобразно дела на ползва-
ните от тях площи. За тези 

Общините губят над 70 млн. 
лв. от несъбрани аренди
Хаосът в ползването на земите пречи за навлизането на големи 
фондове от ЕС и арабския свят

земи те трябва да внесат 
рента по извънбюджетна 
сметка на съответната об-
щина. “От нея всеки соб-
ственик на “бяло петно” 
може да си потърси парите 
в 3-годишен срок. Практи-
ката обаче показва, че го 
правят едва 20%. Остана-
лите средства общините 
може да ползват по свое 
усмотрение, например за 
благоустройство”, посочи 
Борислав Петков. Въпреки 
това вече 4-та година мест-
ните власти пренебрегват 
този източник на приходи, 
а голяма част от землищата 
продължават да се обработ-
ват без споразумения. По 
този начин по изчисления 
на БАСЗЗ за стопанската 
2008-2009 г. неправомерно 
са ползвани над 8 млн. дка 
земи. От тях над полови-
ната са държавна собстве-
ност, а около 300 хил. дка 
- на фирми, членове на 
асоциацията. “За тези земи 
не сме получили и стотинка 
рента. Същото вероятно ва-
жи за държавата и общини-
те, така че всички губим”, 
посочи Борислав Петков. 
За стопанската 2010-2011 г. 
споразумения са подписани 
в едва 35% от землищата, а 
по извънбюджетни сметки 

Лекарите искат двойно увеличение на цените 
на клиничните пътеки от предвиденото 

Те предвиждат 
увеличение на 
стойностите на 
пътеките само в 50% 
от специалностите

Българският лекарски съюз 
предлага цените на клинич-
ните пътеки през 2011 г. да 
бъдат увеличени средно с 69 
лв. спрямо тези през 2009 г. 
Така средната им стойност 
ще стане 687 лв. Това личи 
от прогнозните цифри, които 
лекарите изпратиха в края на 
миналата седмица до Минис-
терството на финансите и до 
Консултативния съвет. Тех-
ните предложения ще бъдат 

 Земеделската земя може да стане сериозен източник на доход за общините, смятат от БАСЗЗ  ▶

687 
▶ лв. трябва да бъде сред-
ната стойност на кли-
ничните пътеки догодина 
според лекарския съюз

Промени
Нови 12 
клинични 
пътеки 

нови 12 клинични пътеки 
за еднодневен престой се 
въвеждат през следваща-
та година у нас. Това личи 
от промените, направени 
в наредба 40 на здравно-
то министерство. нови-

▶

те пътеки са в областта 
на гинекологията, ендок-
ринологията, гастроен-
терологията, урология-
та, кардиологията и др. 
Промените предвиждат 
пациентите да могат да 
постъпват в болниците 
за един ден, без да се нала-
га да преспиват в лечеб-
ните заведения. 

В наредбата се посочва 
още, че ще бъдат създа-
▶

дени дежурни кабинети за 
първична извънболнична 
помощ в населени места с 
50 000 жители. Тези каби-
нети ще работят през 
нощта. според сегашно-
то законодателство лич-
ните лекари са задължени 
да бъдат на разположение 
на пациентите си 24 часа 
в денонощието 365 дни в 
годината, което е непо-
силно.

Лекарите предлагат голямо увеличение на цени-
те да се направи и в специалностите термична 
травма, гастроентерология, ревматология, съдова 
хирургия снимка боби ТошеВ

▶

спрямо тези, които е предло-
жило финансовото минис-
терство. Всъщност съслов-
ната организация смята, че 
е необходимо да се увеличат 
стойностите на клиничните 
пътеки само в 50% от специ-
алностите, личи от разчети-
те. При останалите лекарите 
не са направили корекции, 
което означава, че Минис-
терството на финансите им е 
поставило добри цени.

Елена Петкова

10 935 
▶ лв. е най-скъпата сред-
на стойност на клинични 
пътеки. Тя се отнася за 
специалност кардиохи-
рургия

на общините са постъпили 
само 22 500 лв., посочиха 
от асоциацията. За да се 
пресече тази практика, тя 
предлага земеделските про-
изводители да не могат да 
кандидатстват за субсидии, 
ако в работеното от тях зем-
лище няма споразумение за 
ползване на земите.   

Несъвършенства
Според БАСЗЗ хаосът в 
ползването на земеделски 
земи пречи и за навлизането 
на големи фондове от ЕС и 
арабския свят, които искат 
да развиват земеделие у нас. 
Стефан Тодоров от инвести-
ционното дружество “Беар 
607” даде пример с италиан-

ска земеделска група, която 
се е отказала да инвестира 
в България, след като раз-
брала, че споразуменията 
за ползване се подписват го-
дина за година и масивите в 
тях се променят. “Обясниха 
ни, че никой производител 
няма да дойде без сигурност-
та, че като вложи средства в 

даден парцел, догодина ще 
обработва същата земя”, 
обясни той. Покупката на 
земя не е алтернатива, тъй 
като тези фондове често 
търсят хиляди декари, а в 
България все още се броят 
на пръсти дори парцелите 
от по 1000 дка.

Радостина Маркова

обсъдени по време на второто 
заседание на съвета утре.

история 
на поскъпването
През 2009 г. средната цена 
на клиничните пътеки бе-
ше 618 лв. За следващата 
година Министерството на 
финансите предложи тя да 
бъде увеличена с 34 лв., 
тоест да стане 652 лв. Така 
според министър Симеон 
Дянков ще се постигне дъл-
го чаканото “реално остой-
ностяване” на клиничните 
пътеки. Лекарите обаче не 
бяха доволни. Според тях 
около 20% от клиничните 
пътеки ще останат недо-
финансирани и през 2011 
г., ако се приеме предложе-
нието на министерството за 
остойностяването им. Зато-
ва съсловната организация 
изготви свои изчисления. 
Дали те ще бъдат взети под 
внимание от управляващи-
те, не е съвсем сигурно. Ми-
налата седмица Народното 
събрание гласува промени в 
Закона за здравето и в Зако-
на за здравното осигурява-
не, с които на практика отне 
правото на лекарския съюз 

да участва в изчисляването 
на цените на пътеките. Мне-
нието на представителите 
на съсловната организация 
остава само експертно, без 
реална тежест. 

изчисленията 
на лекарите
Според разчетите на лекари-
те най-голямо средно увели-
чение трябва да се направи 
на цените на пътеките в кар-
диохирургията. Там средна-
та стойност трябва да стане 
10 935 лв., или с 542 лв. по-
вече от предвидената от Ми-
нистерството на финансите 
- 10 393 лв. Предложението 
на съсловната организация 
се доближава до средната 
цена в тази специалност 
през 2009 г. Тогава тя е била 
10 936 лв. Лекарите пред-
лагат голямо увеличение 
на цените да се направи и в 
няколко други специално-
сти като термична травма, 
гастроентерология, ревма-
тология, съдова хирургия. 
Според техните изчисления 
тези направления ще бъдат 
реално остойностени, ако 
цените на пътеките в тях 
се вдигнат с около 100 лв. 
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Според БНБ 
европейските 
анализатори често 
спекулират с негативни 
оценки за България, 
които се отразяват 
обаче сериозно на 
общественото мнение

Българската икономика е 
била жертва на много спе-
кулативни обвинения. Това 
каза управителят на Българ-
ската народна банка Иван 
Искров при откриването 
на семинар на централната 
банка. Той обясни, че това 
са спекулации с цел извли-
чане на печалба. Искров 
беше категоричен, че нито 
една от “черните” прогнози 
на чуждите анализатори за 
българската икономика и 
банковата система не са се 
сбъднали. Те обаче бъркат в 
джоба на 7.5 млн. български 
граждани, обобщи централ-
ният банкер.

Страховити 
прогнози
По думите на Искров нега-
тивните прогнози за Бълга-
рия и страните от региона 
са започнали да се появяват 
още през 2008 г. “Колкото 
повече са продавачите на 
страх, които плашат ин-
веститорите в еврозоната, 
толкова повече се вдигат 
спредовете на лихвите по 
дълговете на държавите 
от евровия клуб. А от това 
печелят инвестиционните 
посредници”, обясни уп-
равителят на БНБ. Според 
Искров срещу България и 

Иван Искров: Черните прогнози 
за България не се сбъднаха

Класация 
Най-негативните 
прогнози за 
България*   

България е сред най-
застрашените държави 
от кризата

Прогнозирам 6 лева за 
евро през 2011 г. 

Българският възход оти-
вал към банкрут

стратфор: България е 
следващата жертва

Правителството вече е 
в паника

Банките ви са уязвими
Левът се клати
Има опасност валутни-

ят борд да се провали до 
края на годината

Ханделсблат: България е 
пред държавен банкрут

Роял банк ъф Канада: 
софия ще има нужда от 
помощта на МВФ

Експерти алармираха за 
увеличен финансов риск 
пред България

Бордът застрашен без 
заем от МВФ

България е на ръба на ико-
номическа катастрофа

Кризата в гръцки банки 
удря България

*Класация на черните прогнози 
за България в чуждия печат, 
направена от БнБ, за да покаже най-
честите спекулации за българска-
та икономика

▶

▶

▶

▶

▶

▶
▶
▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Срещу България и страните от източна Европа е имало целенасочена кампания, 
а песимистичните прогнози са носили печалба на анализаторите, каза иван 
искров снИМКа ЕМИЛИя КостадИноВа

▶

иван искров, 
управител на БнБ

6 
▶ процента ще нарасне 
реалната заплата 
догодина, която 
бизнесът обявява, 
прогнозират от БнБ.  
а до края на 2010 г. тя ще 
скочи със 7% 

Мариела Ненова, 
директор на дирекция “Икономиче-
ски изследвания и прогнози” в БнБ

В резултат 
на полити-

ката на БНБ се 
запази макро-
икономическата 
стабилност на 
България

Черните 
прогнози 

удрят в джоба 
на 7.5 млн. 
български 
граждани

страните от Източна Евро-
па е имало целенасочена 
кампания, а песимистич-
ните прогнози са носили 
печалба на анализаторите. 
Иван Искров представи 30-
те най-негативни новини 
за българската икономика 
и банковата система, като 
по-голямата част от тях 
са публикации на чуждес-
транни анализатори (виж 
карето).

Клишета
Според Мариела Нено-
ва, директор на дирекция 
“Икономически изследва-
ния и прогнози” в БНБ, има 
две клишета за българската 
икономика, които се повта-
рят като мантра от чужди-
те финансови анализатори. 
“Едното е, че кризата трябва 
да доведе до фалит на дър-
жавата, а другото, че фик-
сираният валутен курс на 
България пречи за гъвкаво 
реагиране на икономиката, 
което ще доведе до загуба 
на конкурентоспособност 
на икономиката”, обясни 
Ненова.

По думите й с настъп-
ването на кризата дома-

кинствата са реагирали 
по много логичен начин 
- свили са потребление-
то. “Това, което очакваме 
да се случи, е постепенно 
възстановяване на вътреш-
ното търсене”, каза още 
Ненова. 

Фирмени трикове
Анкета, проведена от БНБ 

в началото на кризата 
сред фирмите в България, 
е показала, че повече-
то компании сериозно са 
намалили променливата 
част на заплатите, кои-
то плащат. “Клишето, че 
у нас няма корекции на 
заплатите, не е реално”, 
обясни Ненова. Тя до-
пълни, че статистиката не 
показва намалението на 

заплатите, защото отра-
зява само непроменливата 
част. “Прогнозираме, че 
положителният темп на 
средната работна заплата 
ще се запази”, каза Мари-
ела Ненова. 

Така че сега, след като 
Европа бавно започва да 
излиза от кризата, и стра-
ната ни ще последва ней-
ния ход. Икономическото 

съживяване обаче ще е 
бавно поради простата 
причина, че вътрешното 
потребление ще се въз-
станови постепенно. Въз-
ходите, които България 
отчиташе преди кризата, 
вече са минали. През ид-
ните години ръстът на 
БВП у нас ще е между 2 
и 4%.

Радослава Димитрова
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Правителството 
ще внесе проект за 
пенсионната реформа 
в страната в края на 
януари

Испанското правителство 
одобри нови мерки за овла-
дяване на бюджетния де-
фицит, както и малък пакет 
икономически стимули. На 
срещата си в края на ми-
налата седмица кабинетът 
също определи сроковете за 
приемането на пенсионната 
реформа в страната и обяви 
плановете си за привати-
зация. “Вярваме, че с този 
пакет ще засилим инерцията 
на икономическата дейност 
в страната”, обяви финансо-
вият министър Елена Сал-
гадо.

Строги мерки
От обявеното увеличаване 
на данъка върху тютюна 
правителството се надява 
в хазната да постъпят 780 
млн. EUR. Тези приходи 
ще помогнат и на местните 
власти, които получават 58% 
от приходите от данъка. 

До 28 януари кабинетът 
ще внесе проектозакона 

Испания обяви по-високи данъци 
за тютюна и по-ниски за фирмите

Адвокатът на скандал-
но известния основа-
тел на Wikileaks оп-
редели атаките срещу 
него като политически

Основателят на сайта 
Wikileaks Джулиан Асанж 
ще се съпротивлява на всич-
ки опити да бъде докаран 
в Швеция, където му бяха 
повдигнати обвинения в из-
насилване. Това заяви него-
вият адвокат Марк Стивънс 
пред ВВС. Стивънс допъл-
ни, че законовите действия 
срещу клиента му са поли-
тически мотивирани дейст-
вия от страна на “раболепна 
държава”, която е позволила 
транспортирането на за-
подозрени в тероризъм от 
страна на САЩ. 

Ако Асанж бъде аресту-
ван или ако уебсайтът му 
бъде окончателно закрит, 
в интернет ще бъдат пуб-
ликувани свръхсекретни 
материали, които засягат 
интересите на САЩ и други 
страни, категоричен е адво-
катът му. 

Шведските власти изда-
доха заповед за задържа-
нето на Асанж в четвър-
тък. Призовката се отнася 
за обвинения в сексуални 

престъпления в Швеция по 
време на посещението на 
неоткриваемия журналист 
през август. Предполага се, 
че Асанж в момента е ня-
къде в Южна Великобрита-
ния. Наскоро той обяви, че 
е засилил охраната си, след 
като е получил смъртни 
заплахи. Известни амери-
кански политици като Сара 
Пейлин призоваха той да 
бъде открит и убит от тай-
ните служби на САЩ.

Край на даренията
Междувременно сайтът 
Wikileaks беше принуден 
да се премести на интернет 
адрес в Швейцария, след ка-
то оригиналният му домейн 
wikileaks.org беше затворен 
от американския му дос-
тавчик. Властите в Париж 
също се опитват да попречат 
на сървъри във Франция да 
поддържат сайта. Органи-
зацията понесе и друг удар, 
след като американската 
компания PayPal обяви, че 
ще прекрати възможността 
за изпращане на дарения за 
сайта. От Wikileaks отново 
посочиха натиск от страна на 
американското правителство 
като най-вероятната причина 
за действията на PayPal. 

Атака срещу света
През последните няколко 
дни Wikileaks създаде меж-
дународен дипломатически 
скандал, като публикува 
стотици поверителни се-
кретни документи, в които 
се описват личните оценки 
на американски дипломати 

Ако Асанж бъде арестуван, ще бъдат 
публикувани свръхсекретни материали

Безработицата в 
Германия може да 
достигне 20-годиш-
но дъно от 6.9%

Германската икономика 
ще запази силния си рас-
теж поне още две години, 
което ще намали безра-
ботицата до най-ниското 
ниво от 20 години насам. 
Това пише в прогнозата на 
централната банка, която 
беше публикувана в края 
на миналата седмица.

Прогноза
Бундесбанк очаква брут-
ният вътрешен продукт 
на Германия да нарасне 
с 2% догодина и с 1.5% 
през 2012 г. За тази година 
прогнозата е увеличение 
от 3.6%. В резултат на 
това безработицата може 
да падне до 6.9%, което не 
е постигано от обединени-
ето на страната през 1990 
г. Това, което може да 
попречи на изпълнението 
на прогнозата, е несигур-
ността на финансовите 
пазари заради проблеми-

те, които изпитват някои 
развити икономики, смя-
тат в централната банка. 

Разликите  
намаляват
От прогнозата на Бундес-
банк става ясно, че раз-
ликите в растежа между 
германската икономика и 
другите европейски стра-
ни постепенно ще нама-
леят. Докато за 2010 г. 
очакваното увеличение на 
БВП в Германия е двой-
но по-голямо от това в 
еврозоната, където Евро-
пейската централна банка 
(ЕЦБ) очаква 1.7%, през 
2012 г. Берлин ще отбеле-
жи по-малък ръст, откол-
кото еврозоната (1.7%).

инфлация
Според Бундесбанк не се 
очаква сериозен ръст на 
инфлацията. Потребител-
ските цени ще нараснат 
с 1.7% догодина и с 1.6% 
през 2012 г., което е под оп-
ределения от ЕЦБ таван от 
2%. На годишна база към 
ноември Германия отчете 
инфлация от 1.5%. 

Бундесбанк очаква 
поне още две 
години силен ръст

Секретните документи, които основателят на сайта Wikileaks Джулиан Асанж публикува, разсърдиха 
политиците по света  снимки ReuteRs

▶

21
▶ са адресите, на които 
може да бъде намерен 
Wikileaks в момента

за пенсионната реформа в 
парламента, каза Салгадо. 
В началото на годината пра-
вителството обяви, че смя-
та да вдигне пенсионната 
възраст от 65 на 67 години, 
което предизвика масово 
недоволство.

Стимули
По-ниски данъци се пред-
виждат за малките и сред-
ните предприятия, което ще 
засегне около 40 хил. фир-

ми. Целта е да се насърчат 
заетостта и икономически-
ят растеж. Правителството 
прогнозира 0.3% спад на 
БВП през 2010 г. и ръст 
от 1.3% догодина. Ще бъ-
дат въведени и мерки за 
намаляване на разходите и 
бюрократичните спънки за 
създаването на нови друже-
ства, което ще позволи на 
предприемачите да откриват 
фирма за един ден при цена 
около 100 EUR.

Приватизация
Правителството очаква око-
ло 9 млрд. EUR от продаж-
бата на 49% от държавния 
летищен оператор AENA, 
с което управлението на 
летището Barajas в Мадрид 
и El Prat в Барселона ще 
премине в ръцете на час-
тен инвеститор. Освен това 
Мадрид ще приватизира 
30% от държавната лота-
рия, като делът се оценява 
на 5 млрд. EUR. 

 Финансовият министър Елена Салгадо се надява мерките да стимулират иконо-
мическата дейност в страната
▶

за чуждестранни лидери 
и политици. Държавният 
секретар на САЩ Хилари 
Клинтън, която описа из-
тичането на информация 
като “атака срещу света”, 
се е свързала с десетки по-
литици, за да изглади тър-
канията, предизвикани от 
съобщенията. Клинтън ще 
продължи да го прави през 
следващите седмици, заяви 
тя пред журналисти. Това 
е третото изтичане на се-

кретни документи на САЩ 
през тази година, след като 
сайтът публикува десетки 
хиляди военни досиета от 
конфликтите в Афганистан 
и Ирак.

Европейска параноя
Някои от последните из-
текли документи описват 
“параноята”, която според 
американските дипломати 
е обхванала европейските 
политици относно програ-

мата на САЩ за следене на 
банкови транзакции. Ди-
пломатите са били изне-
надани колко бързо са се 
разпространили слуховете 
за американски икономиче-
ски шпионаж, особено сред 
германски политици, проти-
вници на идеята. Докумен-
тите разкриват дълбокото 
недоверие сред иначе тради-
ционни съюзници на САЩ. 
Програмата за следенето на 
транзакциите беше създа-

дена тайно от администра-
цията на президента Буш 
през 2001 г. Тя позволява 
на американски служби за 
борба с тероризма да на-
блюдават банкови преводи 
чрез база данни, управлява-
на от базирания в Брюксел 
консорциум на име Swift.  
Америка беше принудена да 
приеме някои ограничения, 
след като оповестяването 
на програмата предизвика 
протести в Европа. 
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Върховният съд се произнесе 
в полза на Митко Събев
И Върховният касационен 
съд (ВКС) вече е намесен в 
сагата около „Петрол хол-
динг” АД, където повече 
от половин година двамата 
основни акционери Митко 
Събев и Денис Ершов са в 
открит конфликт.

От определението на 
ВКС става ясно, че висши-
те магистрати се произна-
сят в полза на Митко Съ-
бев. С решението се спират 
вписванията в Търговския 
регистър по партидата на 
„Петрол холдинг”, свърза-
ни с решенията на общото 
събрание на акционерите 
от 28 юни 2010 г. На него 
Ершов твърди, че е избран 
нов съвет на директорите, 
а Събев контрира, че не е 
присъствал на събранието, 
а съдружникът му е фал-
шифицирал документите.

Съд след съдa
В борбата за кормилото в 
холдинга до този момент 
бяха намесени окръжният 
и апелативният съд във Ва-
рна, както и Софийският 
градски съд. В началото 
окръжният съд в морската 
столица спира вписването 
на решенията от въпрос-
ното общо събрание, което 
се превърна в ябълката на 
раздора между собствени-
ците на холдинга. 

След като Варненският 
окръжен съд спира впис-
ванията, довереното лице 
на Денис Ершов  - бивши-
ят говорител на Агенция 
„Митници” Иван Кутев-
ски, обжалва решението 

пред апелативния съд във 
Варна. Последният не раз-
глежда молбата и я опреде-
ля като процесуално недо-
пустима. Определението 
на Варненския апелативен 
съд сега се потвърждава и 
от ВКС, с което на прак-
тика се спират всякакви 
вписвания по партидата на 
холдинга.

Много се намесиха
Повече от шест месеца 
основните акционери в 
„Петрол холдинг” Митко 
Събев и Денис Ершов са в 
открит конфликт и взаим-
но се обвиняват в източва-
не на холдинга и на едно от 
ключовите дъщерни дру-
жества - дистрибутора на 
горива на дребно „Петрол” 
АД. Общи събрания, съди-
лища, синдикати, Минис-
терство на правосъдието, 
та чак и министър-предсе-
дателят вече са замесени в 
конфликта. 

Преди ВКС да се про-
изнесе, и лидерът на КТ 
„Подкрепа” Константин 
Тренчев показа загриже-
ност за съдбата на около 
6000 работници в „Петрол 
холдинг”. Синдикалистът 
поиска прокуратурата да 
се намеси и да разслед-
ва казуса. В отговор на 
писмото на Константин 
Тренчев, което беше адре-
сирано до премира Бойко 
Борисов, Митко Събев от-
крито обвини Тренчев, че 
именно той е оказвал на-
тиск за вписване на проме-
ни в Търговския регистър 
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И “Бросс холдинг” предоговори облигациите си

Висшите магистрати забраниха вписвания по партидата на „Петрол холдинг”

Компанията търси 
финансиране за 
строежа на нов завод 

Варненската компания 
“Бросс холдинг” стана по-
редното дружество, пре-
договорило условията по 
облигациите си през тази 
година. Това става ясно 
от протокола към общото 
събрание на кредиторите. 
Компанията получи разре-
шение от облигационерите 
си да извади активи, с ко-
ито е обезпечена емисия-
та корпоративен дълг на 

дружеството, за да започне 
изграждането на втория си 
химически завод. Става ду-
ма за урегулиран поземлен 
имот от 18 дка, върху който 
от “Бросс холдинг” плани-
рат да изградят “Завод 2 на 
Индустриален парк - Си-
листра, Производствена ба-
за за технически аерозоли, 
уплътнители и емулсионни 
полимери”. 

В строеж
За построяването на ком-
плекса компанията ще 
търси финансиране чрез 
банков кредит от минимум 

3 млн. EUR. Именно за не-
говото обезпечение имотът 
трябваше да бъде изваден 
от списъка с обезпечение 
по облигации, за да бъде 
ползван като актив за ипо-
текиране пред бъдещия нов 
кредитор.

За да се съгласят с из-
важдането на актива от 
обезпеченията, облигаци-
онерите поискаха до 15 
януари “Бросс холдинг” да 
учреди особен залог върху 
сградите, машините и съо-
ръженията на вече готовия 
“Завод 1 на Индустриален 
парк - Силистра, Производ-

ствена база за технически 
аерозоли, уплътнители и 
емулсионни полимери”. 

Освен това облигацио-
нерите завишиха лихва-
та, която “Бросс холдинг” 
ще трябва да плаща по 
дълговите си книжа, като 
не се съобразиха с пред-
ложената от компанията 
форма за преизчисление. 
Според приетото решение 
“Бросс холдинг” вече ще 
дължи лихва, равна на 6-
месечен EURIBOR плюс 
надбавка от 550 базисни 
точки, но не по-малко от 
7% годишно. 

Продажба
При продажба на повече 
от 20% от акционерния ка-
питал на “Бросс холдинг” 
или негово дъщерно дру-
жество средствата трябва 
да бъдат използвани при-
оритетно за погасяване на 
задълженията по облига-
ционната емисия. Обли-
гационерите са решили 
и да насрочат ново общо 
събрание във възможния 
най-ранен срок, допустим 
от закона. 

Според отчета си за де-
ветмесечието на 2010 г. 
“Бросс холдинг” отчита 

спад в продажбите си 11 
млн. лв. спрямо отчетените 
преди година 15.5 млн. лв. 
Основният спад идва от по-
нижението при продажбата 
на стоки, които се смъкват 
на 9.5 млн. лв.  

КоМПании 
и Пазари

в полза на Денис Ершов.

Борба за какво
Митко Събев твърди, че ком-
панията струва милиард, 
докато Ершов контрира, че 
заради огромните дългове 
на дружеството тази цифра 
е нереалистична. Литовецът 
твърди, че хазартни борсови 
сделки на Събев са причи-
ната за дългове от около 

450 млн. лв. От своя стра-
на Събев е категоричен, че 
въпросните сделки са били 
напълно ясни на Ершов, 
тъй като по времето, в което 
са сключвани, той е бил 
председател на УС на „Пе-
трол” АД. 

Непреодолимите различия 
между старите приятели до-
ведоха дотам, че никой не 
иска вече да е съдружник на 

другия. Един от вариантите 
за изход е продажба на мажо-
ритарен дял на инвеститор, 
различен от сегашните. Не 
е изключена възможността 
акционерите да се разберат 
и единият да изкупи дяло-
вете на другия. С оглед на 
напрежението между тях 
това изглежда все по-малко 
вероятно. Не е изключена 
и продажбата на активи на 

дъщерните дружества. За 
ключовото „Петрол” АД 
продължават преговорите с 
„Газпромнефт”, но собстве-
ниците на „Петрол” отказват 
подробности заради търгов-
ската тайна.

Различията между двама-
та стари приятели вече са 
непреодолими и пътищата 
им най-вероятно ще се раз-
делят.  

▶ Поне 1 млрд. лв. струва „Петрол холдинг”, твърди единият от акционерите в компанията Митко Събев 
Снимка емилия коСтадинова

7%
▶ годишно е новата лихва, 
която “Бросс холдинг” 
трябва да плаща на обли-
гационерите си
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Концесионерът на златна-
та мина Челопеч - канад-
ската компания Dundee 
Precious Metals, сключи 
дългосрочни договори за 
заем на обща стойност 
66.75 млн. USD с Европей-
ската банка за възстановя-
ване и развитие и УниКре-
дит Булбанк. 

Това е началото на след-
ващата фаза на инвестици-
онния ни проект за модер-
низация и разширяване на 
рудника и флотационната 
фабрика към него, заяви 
Рик Хаус, изп. директор на 
“Челопеч майнинг” ЕАД 

- дъщерното дружество 
на Dundee Precious Metals, 
което експлоатира подзем-
ната мина.

инвестиционният 
проект
През 2005 г. канадската 
компания получи първия 
си заем от ЕБВР по този 
проект на стойност 16.25 
млн. USD, който ще бъде 
рефинансиран с новата 
сума. Общата инвестиция 
на проекта е 150 млн. USD 
и неговата цел е удвояване 
на производството до 2 
млн. т руда годишно през 

2012 г.
Тази година добивът на 

руда ще достигне 1.1 млн. 
т, от която полученият 
златно-сребърен-меден 
концентрат ще е 75 хил. 
т, заяви Алекс Нестор, 
директор Корпоративни 
и външни отношения в 
“Челопеч майнинг” ЕАД. 
Това е ръст от близо 20% в 
сравнение с 2009 г. Разче-
тите за 2011 г. са добивът 
на руда да нарасне до 1.3 
млн. т, а на концентрат от 
нея - над 100 хил. т, а през 
2012 г. прогнозите са за 
добив от 1.8 млн. т руда 

и 125 хил. т концентрат. 
В ход е изграждане и на 
нова трошачна инсталация 
под земята, както и на 
галерия за извеждане на 
рудата с конвейер. Ще бъ-
дат обновени мелничното 
отделение, както и флота-
ционната фабрика.

Условия по заема
Dundee Precious Metals га-
рантира заемите с обезпе-
чение чрез залог на акции. 
Те ще бъдат изплатени 
на 10 равни шестмесечни 
вноски, които започват от 
юни 2013 г. с лихва LIBOR 

плюс 3.25% до завърш-
ване на инвестицията и 
LIBOR плюс 2.80% след 
това. Канадската компания 
осигурява и хеджиране на 
15% от очакваното съдър-
жание на мед в продук-
цията на рудник Челопеч 
за периода 2012-2014 г. 
Dundee Precious Metals не 
хеджира съдържанието на 
злато.

концесионерът
Канадската компания 
Dundee Precious Metals по-
лучи концесията за добив в 
Челопеч през 2003 г., след 

Концесионерът Dundee Precious Metals получи заеми за 66.75 млн. USD 
от Европейската банка за възстановяване и развитие и УниКредит Булбанк

Добивът от златната мина в 
Челопеч се удвоява до 2012 г.

като ирландската компания 
Navan, с която държавата 
имаше договор за изкупу-
ване на рудата, бе обявена 
в несъстоятелност.

Dundee Precious Metals 
дойде в България с  инвес-
тиционен план да изгради 
на територията на Челопеч 
и инсталация за произ-
водство на крайни метали 
- злато, сребро и мед. Зара-
ди съдържанието на 5-6% 
арсен в рудата от Челопеч 
концентратът се изнася 
за преработка в чужбина, 
тъй като тук няма необ-
ходимата технология за 
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Концесионерът Dundee Precious Metals получи заеми за 66.75 млн. USD 
от Европейската банка за възстановяване и развитие и УниКредит Булбанк

Добивът от златната мина в 
Челопеч се удвоява до 2012 г.

125 
▶ хил. т златно-сребърен-
меден концентрат ще 
бъдат произведени през 
2012 г.

преработката му. Близо 
четири години Dundee 
Precious Metals очакваше 
разрешение от екоминис-
терството за изграждането 
на подобна инсталация. В 
края на управлението на 
тройната коалиция ком-
панията се споразумя с 
правителството да създаде 
съвместно дружество за 
производство на крайни 
метали, в което държавата 
да има 25%. Това друже-
ство така и не беше създа-
дено и през 2009 г. Dundee 
Precious Metals реши да 
изгради завода си за пре-

работка на концентрата в 
Намибия. 

У нас Dundee Precious 
Metals притежава пълни 
права и върху находи-
щето на златосъдържа-
щи руди Ада тепе край 
Крумовград, което е на 
етап разработване. Това 
е важен актив от портфо-
лиото на компанията - тя 
има търговско откритие за 
находището, в което се съ-
държа около 25 тона злато. 
Предвидената инвестиция 
за разработването му е 
около 150 млн. USD. 

мила кисьова

150 
▶ млн.USD е общата 
инвестиция в разширява-
нето и модернизацията 
на рудник Челопеч

Най-нашироко ще 
живеят в областите 
Търговище, 
Кюстендил и в 
столицата

Въведените в експлоатация 
новопостроени жилищни 
сгради през третото три-
месечие на 2010 г. са 598. 
Спрямо съответното триме-
сечие на 2009 г. намаляват 
с 15.1%. Новопостроените 
жилища в тях намаляват 
с 21.0% и техният брой е 
едва 4360. Това показват 
предварителните данни на 
НСИ. 

коментар
“Тенденцията за спад е 
съвсем нормална. Тя е в 
резултат на намаления ин-
веститорски интерес, как-
то и от това, че хората се 

Новите жилищни сгради 
с Акт 16 намаляват с 15% 

притесняват и не купуват 
новопостроени жилища, а 
и банките трудно отпускат 
кредити”, коментира из-
пълнителният директор на 
Камарата на строителите в 
България Иван Бойков. По 
думите му криза у нас има в 
гражданското, а не в инфра-
структурното строителство, 
където финансирането е по 
програми от ЕС. 

начело - 
по Черноморието
Данните на НСИ показват 
още, че най-голям брой 
жилищни сгради и жилища 
са въведени в експлоатация 
в областите Варна - 112 
сгради с 831 жилища в тях, 
и Бургас - 95 сгради с 888 
жилища, следвани от обла-
стите Добрич - 54 сгради с 
203 жилища, и София-град 
- 53 сгради с 888 жилища. 

Общата полезна площ (жи-
лищната и спомагателна-
та площ - бани, килери и 
т.н.) на новопостроените 
жилища през третото три-
месечие на 2010 г. е 334.3 
хил. кв. м, или с 13.5% 
по-малко в сравнение със 
същото тримесечие на 2009 
г. Жилищната площ също 
намалява със 17.4% и дос-
тига 208 хил. кв. м.

Средната полезна площ 
на едно новопостроено жи-
лище се увеличава от 71.7 
кв. м през третото триме-
сечие на 2009 г. на 76.1 кв. 
м през същото тримесечие 
на 2010 г. 

къде ще 
живеят нашироко
Най-голяма средна полезна 
площ на едно новопостро-
ено жилище има в области-
те Търговище - 155.3 кв. м, 

112 
▶ жилищни сгради са въве-
дени в експлоатация във 
Варненско

75 
▶ хил. т концентрат се 
очаква да бъдат добити 
през тази година

155.3 
▶ кв. м е най-голямата 
средна полезна площ в 
новите жилища в Търго-
вищко 

и Кюстендил - 130.9 кв. м, 
следвани от областите Со-
фия - 120.5 кв. м, и Добрич 
- 113.0 кв. м, а най-малка - в 
областите Пловдив - 51.8 
кв. м, и Враца - 53.2 кв. м.

красимира Янева

В София са въведени в експлоатация едва 53 жилищни сгради за периода от юли до септември▶
снимка емилия косТадиноВа

снимка боби ТошеВ

Главният изпълните-
лен директор на Уни-
кредит Булбанк Левон 
Хампарцумян, директо-
рът “природни ресурси” 
в ЕБВр кевин Борц, вице-
президентът на Dundee 
Precious Metals Стефани 
Яндерсън и изпълнител-
ният директор на “Че-
лопеч майнинг” рик Хаус 
(от ляво на дясно) се 
поздравяват след сключ-
ването на дългосрочни 
договори за заем

▶
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„Армеец” купува акции, 
ДЗИ предпочита депозитите
„Алианц България” e с най-голям дял сред общозастрахователните 
компании при инвестициите в ДЦК
От всички общозастрахо-
вателни дружества „ЗАД 
Армеец” АД е инвестирало 
най-много в акции, а „ДЗИ 
- Общо застраховане” ЕАД 
предпочита да държи най-
голяма част от активите си 
в банкови депозити. Това 
показват данните от офици-
алната статистика на Коми-
сията за финансов надзор 
за резултатите на застрахо-
вателите в периода януари 
- септември 2010 г. 

Доходност
„Армеец” е вложило 47.7 
млн. лв. във високодоходни 
инструменти, което е 58.5% 
от всички акции, купени 
от общозастрахователните 
дружества. „Причината да 
се насочим към акциите и 
по-рисковите инструменти 
е по-високата доходност, 
която дават”, обясни Румен 
Георгиев, изпълнителен 
директор на „ЗАД Арме-
ец” АД.

Сигурност
Над 50% от инвестициите 
в облигации на сектора са 
благодарение на покупки 
на ДЗИ. В корпоративни 
дългови книжа дружество-
то е вложило 87.9 млн. лв. 

ЗАД „Алианц България” 
е дружеството, което има 
най-много пари в държав-

Именно сигурността за 
инвестициите ни кара да 
избираме държавни ценни 
книжа (ДЦК) за инстру-
мент, в който да държим 
част от резервите си. За-
страхователните компании 
са консервативни и трябва 
да инвестират внимателно. 
Сумите, които събираме, са 
огромни на фона на българ-
ската икономика и трябва 
да сме много внимателни, 
за да не нарушим резерви-
те. Общозастрахователните 
дружества всеки ден изпла-
щат щети и ако си позволят 
рискови инвестиции, в един 
момент може да се окаже, 
че нямат ликвидни средства 
да изплащат обезщетения.
Повишението на печалба-
та ни се дължи както на 
основната дейност, така и 
на инвестициите. Тази го-
дина има по-висок доход от 
инвестициите, но и положи-
телен резултат от управле-
нието на продуктите.

Възможно е при стаби-
лизиране на капиталовите 
пазари в умерени граници 
част от резервите да се 

ни ценни книжа (ДЦК) 
от всички общозастрахо-
вателни компании, които 
оперират на българския 
пазар. Този инструмент е 
сред най-предпочитаните 
от играчите за инвестиране 
на резервите. Към 30 сеп-
тември застрахователите са 
купили ДЦК за 228.4 млн. 
лв., като 17.2% от тях са  
само в портфейла на „Али-
анц”. „Сигурността ни кара 
да избираме ДЦК и те са 
инструментът, в който дър-
жим част от резервите си”, 
коментира Пламен Ялъмов, 
изпълнителен директор на 
ЗАД „Алианц България”. 

Освен при облигациите 
ДЗИ е лидер и при инвести-
циите в банкови депозити. 
172.1 млн. лв. от активи-
те на дружеството са по 
влогове в банките. Това е 
35.7% от всички средства 
на сегмента в банкови де-
позити. „Когато правим 
нашия портфейл, се при-
държаме към политика-
та на компанията майка 
- белгийската KBC”, каза 
Недялко Чандъров, главен 
изпълнителен директор на 
„ДЗИ - Общо застрахова-
не” ЕАД. По думите му 
компанията предпочита да 
открива депозити в бъл-
гарски банки и да купува 
български ДЦК.

Сигурността  
е най-важна

Застрахова-
телните 

компании са 
консервативни 
и трябва да 
инвестират 
внимателно

пламен Ялъмов,
изпълнителен директор на ЗАД 
„Алианц България”

пренасочат към по-рискови 
инструменти. Всичко зави-
си от пазарната ситуация. 
В последните две години 
заради нестабилността на 
фондовите борси пренасо-
чихме инвестициите към 
ДЦК. При стабилизиране 
може да се поеме по-висок 
риск, който ще помогне и за 
по-висока печалба.

Причината да се насочим 
към акциите и по-рис-
ковите инструменти е по-
високата доходност, която 
дават. Тези неща се виждат 
и в баланса през последни-
те години. Разбира се, има 
и години като миналата, 
когато сме имали и отрица-
телни разлики от инвес-
тиции. Като цяло обаче 
резултатът от инвестиции-
те е положителен.

Доходът от инвестиции 
оказа положително вли-
яние върху печалбата ни. 
Тази година все още е сла-
ба за Българската фондова 
борса, но въпреки това и 
от нея имаме положителни 
преоценки. По-голяма-
та част от повишението 
на печалбата е частта, 
свързана с продажбата на 
автомобилната „Граждан-
ска отговорност” и другите 
продукти в портфейла ни. 
Предполагам, че идва 
моментът, ако не и вече да 
е дошъл, за инвестиции 
в борсови ценни книжа, 
които да носят и по-висока 
доходност. 

Идва моментът за 
рискови инвестиции

Разбира се, 
има и години 

като миналата, 
когато сме имали 
и отрицателни 
разлики от 
вложените средства

румен Георгиев, 
изпълнителен директор  
на ЗАД „Армеец” АД

Сигурността при ин-
вестициите е едно на 
ръка. Когато правим нашия 
портфейл, се придържаме 
към политиката на компа-
нията майка KBC, Белгия. 
Всичко се съгласува, но 
ние сме с доминираща 
роля при вземане на ре-
шенията. Предпочитаме 
да откриваме депозити в 
български банки, които са 
със съответстващ рейтинг 
за стандартите. Купуваме 
и български ДЦК. Засега 
нямаме притеснения за 
корпоративните облигации. 
Контролираме риска, като 
изцяло се съобразяваме със 
стандартите на KBC.

Понижението на загуба-
та се дължи най-вече на 
основната ни дейност и 
заради правилно разпреде-
ления портфейл. Миналата 
година нашите цени на 
„Гражданска отговорност” 
бяха с 50% по-високи от 
тези на останалите ком-
пании. За нас е важно не 
да продаваме застраховки 
на всяка цена, а какво се 
крие зад полицата. Имаме 

Строго заделяме 
резерви

За нас е 
важно не 

да продаваме 
застраховки на 
всяка цена, а 
какво се крие зад 
полицата

недялко Чандъров,
 главен изпълнителен  
директор на „ДЗИ - Общо  
застраховане” ЕАД

много строга политика и по 
отношение на заделянето 
на резервите. Ние сме над 
регулаторните изисква-
ния в България. ДЗИ е 
дружеството с най-голяма 
капиталова адекватност на 
пазара. Само по „Граждан-
ска отговорност” имаме 127 
млн. лв. резерви, а капита-
лът ни е 131 млн. лв.

Мнения

пренасочване
Мениджърите в бранша се 
разделиха на два лагера в 
прогнозата си дали стаби-
лизирането на капиталови-
те пазари би пренасочило 
част от инвестициите от 
нискорискови към по-ри-
скови инструменти. Преоб-
ладаващото мнение обаче 
е, че има голяма вероятност 

подобно нещо да се случи. 
„В рискови инструменти 
няма да инвестираме”, 
категоричен е Недялко 
Чандъров. Според Пламен 
Ялъмов обаче е възможно 
при стабилизиране на ка-
питаловите пазари част от 
резервите, но в умерени 
граници, да се пренасочат 
към по-рискови инстру-

менти. „Предполагам, че 
наближава моментът за 
борсови ценни книжа, ко-
ито да носят и по-висока 
доходност”, твърди Румен 
Георгиев.

Застрахователите оба-
че все още се придържат 
към по-консервативна по-
литика при инвестиране 
на резервите си. Заради 

краха на фондовите борси 
през 2008 и 2009 г. много 
от тях пренасочиха вло-
женията си от акции към 
инструменти с фиксирана 
доходност (облигации), 
тъй като много дружества 
реализираха загуби от ин-
вестициите си на капита-
ловите пазари.

атанас Христов



Десет държави се 
споразумяха за из-
граждането на ключов 
елемент от енергийна-
та инфраструктура

Десет европейски страни 
на Северно море се спо-
разумяха да изградят нова 
електрическа мрежа, ко-
ято да свързва вятърните 
турбини в морето с кон-
тинента. Това значително 
ще улесни търговията с 
произведения ток, както и 
експлоатацията на подгот-
вяния парк с капацитет 140 
гВт, съобщи BBC.

Ангажимент
Подписите си под Мемо-
рандума за споразумение 
поставиха министрите от 

Великобритания, Ирлан-
дия, Белгия, Дания, Фран-
ция, Германия, Люксем-
бург, Холандия, Норвегия 
и Швеция. С документа те 
се ангажират да проучат 
законовите, пазарните и 
техническите изисквания, 
на които трябва да отговаря 
проектът, както и как те да 
бъдат изпълнени.

На зелено
Новата инсталация ще 
свърже бъдещия вятърен 
парк в Северно море с ев-
ропейските електрически 
мрежи. Това е един от най-
амбициозните проекти в 
Европа и се определя като 
основен елемент от енер-
гийната инфраструктура.

Както планираният вятъ-
рен парк в морето, така и 
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Нова мрежа ще свърже вятърен 
парк в Северно море с Европа

Асоциация прави сайт за оплаквания от “М-Тел”

AstraZeneca е 
сред компаниите, 
заподозрени, че 
бавят пускането на 
генерични лекарства 
на пазара

Европейската комисия 
обяви, че разследва ня-
колко фармацевтични 
компании по подозрения, 
че са се договорили да 
забавят пускането на ня-
кои по-евтини генерични 
лекарства на пазара. От 
AstraZeneca потвърдиха, 
че са обект на проверка 
във връзка с лекарството 
за язва Nexium.

различни техники
“Комисията има основа-
ния да смята, че въпрос-
ните компании може да са 
действали самостоятелно 
или заедно, за да забавят 
продажбата на конкретно 
лекарство”, казаха от ЕК. 
Това противоречи на евро-
пейските правила за защита 
на конкуренцията. В свой 
доклад миналата година ЕК 
посочи, че компаниите из-
ползват различни техники, 

Брюксел проверява 
фармацевтични 
фирми за договорка

Компанията News Corp е готова 
да промени офертата си за BSkyB
Медийният гигант 
се опитва да докаже, 
че сделката няма да 
наруши правилата за 
пазарна конкуренция

Медийната компания News 
Corporation на Рупърт Мър-
док е готова да промени 
условията на офертата си за 
придобиване на британската 
платена телевизия British 
Sky Broadcasting (BSkyB). 
Това съобщи Европейската 
комисия на сайта си, но без 
да разкрива подробности. От 
Брюксел удължиха и срока за 
решението си с две седмици 
до 22 декември. Тогава ще 
стане ясно дали сделката ще 
може да бъде сключена, или 
ще трябва да се изпълнят 
конкретни условия, които 
да гарантират запазването на 
пазарната конкуренция.

отпор
New Corp, която в момен-
та притежава около 39% в 
британския оператор, пред-
ложи преди време да купи и 
останалите 61% за 7.8 млрд. 

GBP. През юни директорите 
на BSkyB, която всъщност е 
основана от Рупърт Мърдок 
преди двадесетина години, 
отхвърлиха офертата като 
прекалено ниска. Появиха 
се и възражения от страна 
на конкуренцията, че сдел-
ката ще ограничи медийния 
плурализъм на Острова. 
News Corp е собственик на 
News International, която 
притежава вестниците Sun, 
News of the World, Times и 
Sunday Times. Изданията 
държат една трета от общия 
тираж на вестници във Ве-
ликобритания.

малко вероятно
Преди време от компанията 
на Мърдок бяха изразили 
увереност, че офертата не 
противоречи на правилата 
за защита на конкуренци-
ята и че сделката ще бъде 
одобрена. Малко вероятно 
е обаче News Corp да про-
даде някои от сегашните си 
активи, за да отговори на 
условията, смятат наблю-
датели. Основните притес-
нения на конкурентите във 

Великобритания са свърза-
ни с това, че при успешна 
сделка компанията ще има 
възможност да предлага на 
клиентите пакетни вест-
никарски и телевизионни 
услуги на по-ниски цени.

Срокове
Дори на 22 декември по-
купката да получи зелена 
светлина от Брюксел, това 
не означава автоматично, 
че тя ще се реализира. Аме-
риканската медийна група 
официално поиска от ЕК 
да одобри сделката в на-
чалото на ноември. Още 
на следващия ден обаче 
британският министър на 
икономиката Винс Кейбъл 
възложи на антитръстовия 
регулатор Ofcom да проучи 
дали това няма да се отрази 
на конкуренцията, като ре-
шението се очаква до края 
на годината. В зависимост 
от препоръката на Ofcom 
министърът ще трябва да 
реши дали да поиска пълно 
проучване, което може да 
отложи сделката с около 
година. 

Основателите на 
системата планират 
подобни интернет 
страници и за остана-
лите оператори

Потребителска организа-
ция обяви създаването на 
уебсайт, в който потребите-
ли, недоволни от мобилния 
оператор “М-Тел”, ще мо-
гат да подават оплаквания. 
Порталът www.mtelbg.eu е 
направен от Асоциацията 
на потребителите на теле-
комуникационни и интер-
нет услуги (АПТИУ) и ще 
съдържа виртуална приемна 
за жалби и информация, 

която според асоциацията 
ще може да бъде намерена 
единствено там. Въпреки че 
името на “М-Тел” фигурира 
в адреса на сайта, телекомът 
не е обвързан с него по ни-
какъв начин и подаването на 
виртуална жалба не гаранти-
ра нейното разглеждане от 
компанията.

Виртуални приемни
“След въвеждането на но-
вата система за плащане 
на “М-Тел” хиляди потре-
бители на компанията се 
оплакват от проблеми”, каза 
за в. “Пари” председателят 
на асоциацията Янаки Ган-
чев. “Това е конкретният 

повод да пуснем такъв пор-
тал първо за “М-Тел”, до-
пълни Ганчев. Той добави, 
че АПТИУ е предложила 
на телекома създаване на 
център за медиация още на 
27 октомври, но до момента 
няма получен отговор. Асо-
циацията е запазила подоб-
ни домейн адреси за уеб-
страници и за другите два 
телекома Globul и Vivacom, 
но са решили да започнат 
от “М-Тел” именно поради 
проблемите със системата 
им за плащане.

Добре работеща 
система
От “М-Тел” коментираха, 

че телекомът вече има 
разработена и добре ра-
ботеща система за прие-
мане и удовлетворяване 
на жалби от страна на 
клиенти. “В “М-Тел” ра-
боти специално обособен 
отдел “Жалби”, който е на 
разположение на клиенти-
те всеки ден”, заявиха от 
компанията. Те допълни-
ха, че част от техния Цен-
тър за обслужване на кли-
енти е специализиран по 
отношение на клиентски 
оплаквания и денонощно 
сътрудниците от центъра 
отговорят на клиентски 
запитвания.

пламен Димитров

противниците на сделката твърдят, че тя ще ограничи медийния плурализъм 
във Великобритания, тъй като News Corp вече е индиректен собственик и на 
вестниците Times, Sunday Times, Sun и News of the World  снимки bloomberg

▶

за да отложат пускането на 
пазара на генерични лекар-
ства “колкото е възможно 
по-дълго”. Евентуалните 
договорки между произ-
водителите на патентни и 
генерични медикаменти са 
обект на все по-чести про-
верки. В момента фирмите, 
които правят оригинални 
лекарства, се опитват да 
запазят пазарните си пози-
ции заради предстоящото 
изтичане на редица патенти 
в близките години.

Ключов продукт
От AstraZeneca казаха, че 
са обект на проверка във 
връзка с медикамента езо-
мепразол (Nexium). Това е 
един от ключовите продук-
ти на компанията. За пър-
вите девет месеца на 2010 
г. продажбите на Nexium са 
осигурили на AstraZeneca 
приходи от 912 млн. USD 
в Западна Европа и общо 
3.74 млрд. USD в света. 
Компанията обаче очаква 
спад на продажбите през 
следващите четири години, 
тъй като ще изгуби патента 
върху Nexium и другото си 
най-продавано лекарство 
Seroquel.  

3.74
▶ млрд. USD са продаж-
бите на лекарството за 
язва Nexium, отчетени 
от AstraZeneca за първите 
девет месеца на годината

912
▶ млн. USD са приходите 
на AstraZeneca от медика-
мента Nexium в Западна 
Европа за деветмесечие-
то на 2010 г.

мрежата, която ще го свърз-
ва с континента, са част от 
усилията на Европа да на-
мали вредните емисии, като 
увеличи производството на 
слънчева и вятърна енер-

гия. Друг мащабен проект 
е изграждането на голям 
соларен парк в Северна 
Африка, известен като 
Desertec, и свързването му 
с европейската мрежа. 

 изграждането на вятърни паркове е част от уси-
лията на Европа да намали вредните си емисии
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8754 8739,5
Калай LME USD/т 25450 25475
Олово LME USD/т 2330,5 2375
Цинк LME USD/т 2211 2229,5
Алуминий LME USD/т 2324 2325
Никел LME USD/т 23505 23580
Алуминиева сплав LME USD/т 2250 2230

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1403,35 1403,35
Сребро LME USD/тр.у. 29,16 29,2
Платина LME USD/тр.у. 1727,5 1731
Паладий LME USD/тр.у. 772,5 776
Родий LME USD/тр.у. 2305 2305

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Януари	 Февруари
Суров петрол NYMEX USD/б 87,64 88,09
Брент ICE USD/б 90,43 90,43
Газьол ICE USD/т 763,75 766,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,36 4,37
Бензин 95 NYMEX USD/т 841 -
Нафта NYMEX USD/т 832 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Януари
Пшеница Soft Red CBT USD/т 282,93
Царевица Yellow CBT USD/т 221,61
Ечемик Feed ASX USD/т 210,50
Памук No.2 NYBOT USD/т 2912,26
Какао  NYBOT USD/т 2885,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4542,55
Соя No.2 ICE USD/т 473,07
Захар White NYSE LIFFE USD/т 735,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.12.2010. 

Валута	 Код	 За		Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4172
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,3511
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,4195
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,4568
КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,1841
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,9521
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,6235
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,2500
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,3038
ХОНГКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,8704
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,6457
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,0326
ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,6110
ИНДИЙСКА РУПИЯ INR  100 3,1975
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,7385
ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,2655
ЛИТОВСКИ ЛИТАС LTL 10 5,6645
ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,7566
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,1703
МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,5917
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,3895
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1132
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,2983
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,9340
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,5522
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,6218
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,0811
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,1107
ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,8304
ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,9326
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,4508
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,0531

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

2.12.2010	г.

157,79 157,02 156,25 155,86 153,94 153,94   
11,83 11,77 11,71 11,68 11,54 11,54   
84,92 84,51 84,10 83,69 82,45 82,45   
102,29 101,79 101,30 100,80 99,31 99,31   
803,05 799,15 795,25 791,35 779,66 779,66   
181,66 180,80 179,93 179,07 173,01 173,01   
83,16 82,76 82,36 81,96 79,96 79,96   
168,26 167,45 166,64 165,83 161,79 161,79   
334,76 333,17 331,57 329,98 318,82 318,82   
216,37 215,34 214,31 213,28 206,07 206,07   
255,90 254,68 253,46 252,24 243,71 243,71   
94,10 93,65 93,20 92,76 89,62 89,62   
236,64 235,51 234,38 233,26 225,37 225,37   

до	15.00	ч.	на	30.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1 1,44790 0,01127

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,68100 -0,04844

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,47398 0,00244

ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48812 0,00193

КИТАЙСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,21594 -0,01600

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,81769 -0,00250

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62425 -0,00029

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30640 -0,00956

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,90171 -0,01213

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,65107 0,01607

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,03460 0,01817

ИНДОНЕЗИЙСКА РУПИЯ IDR 10000 1,64017 -0,00934

ИНДИЙСКА РУПИЯ INR 100 3,27412 -0,00830

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 100 1,76423 0,00174

ЮЖНОКОРЕЙСКИ ВОН KRW 1000 1,30049 0,00699

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИЙСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19704 -0,00275

МАЛАЙЗИЙСКИ РИНГИТ MYR 10 4,69046 -0,03377

НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,44326 0,01667

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11641 0,00217

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,36852 -0,03505

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,89545 0,01259

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,54073 -0,00391

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,71574 -0,02010

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,14302 0,00622

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12956 -0,00439

ТАЙЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,91279 -0,03567

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,87145 -0,10727

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,47654 -0,01022

ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,13507 0,00426

ЗЛАТО (1 ТРОЙ УНЦИЯ) XAU 1 2051,88000 -6,89000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 6.12.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 6.12.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция или 
един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на Нет-
ната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Смесен - балансиран 4.7083 4.7318 4.8966  4.7083 4.6141   -8.56% 15.68% -12.22% -23.09% 21.01.2008
фонд в акции 7.3414 7.3781 7.6351  7.3414 7.1946   3.64% 14.55% 1.52% -10.23% 23.01.2008
фонд в акции 10.1715 10.3241 10.5784  0.0000 0.0000   1.11% 0.09% 1.22% 1.43% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0547    2.0547    -17.56% 28.92% -21.47% -57.58% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4222    2.4222    -18.57% 25.48% -22.06% -51.39% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.4263  11.4206  11.4035 11.4149 11.4149 11.4206 6.32% 0.12% 6.90% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6857  10.6325  10.5262 10.5793  0.0000 -0.72% 3.46% -1.27% 2.92% 06.10.2008
фонд в акции 9.7723  9.7237  9.5778 9.6265  0.0000 -5.42% 8.34% -6.47% -1.31% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2249    13.0940    -2.44% 5.76% -3.81% 5.57% 14.12.2005
фонд в акции 7.6779    7.6019    -9.25% 10.82% -12.84% -5.09% 01.03.2006
фонд в акции 4.2183    4.1765    -28.65% 12.78% -28.67% -17.85% 21.06.2006
фонд в акции 7.7663    7.5401    -4.80% 12.01% -1.87% -9.56% 05.02.2008
фонд в акции 11.1668    10.8416    5.65% 12.80% 7.34% 2.90% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.2116    12.2116    7.64% 0.20% 8.34% 8.49% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5380    82.2491  82.5380  -0.48% 1.27% -2.26% -4.33% 20.11.2006
фонд в акции 47.8629    47.6236  47.8629  -7.77% 2.39% -10.21% -12.93% 20.11.2006
фонд в акции 64.1770    63.8561  64.1770  -6.91% 5.01% -4.10% -11.32% 03.10.2007
             
фонд в акции 99.2267    97.7493    -4.07% 3.30% -5.82% -0.40% 04.01.2007
Смесен - балансиран 80.1145    78.9217    -3.99% 2.45% -5.47% -6.64% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32337    1.32073    5.87% 0.70% 6.45% 5.72% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.08075    1.07429    0.13% 4.04% -0.97% 1.50% 01.12.2005
фонд в акции 0.74585    0.73478    -4.58% 8.07% -6.94% -6.16% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74402    0.73956    1.37% 2.54% 2.16% -10.29% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05435    1.05120    2.78% 0.48% 3.55% 3.27% 07.05.2009

Смесен - балансиран 98.3269    97.3485    -4.77% 6.22% -7.10% -0.44% 07.12.2005
Смесен - балансиран 102.9850    101.9602    -6.62% 5.30% -8.94% 0.52% 06.03.2006
фонд в акции 82.7622    81.5300    -8.63% 8.85% -11.94% -2.21% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 124.1260    124.1260    8.05% 0.45% 8.40% 7.23% 31.10.2007
Смесен - консервативен 94.0737    93.6978    4.20% 2.34% 3.08% -2.17% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.6999  107.5923  107.2695  107.5923  5.05% 0.58% 5.60% 5.26% 01.07.2009
фонд в акции 100.9600  99.9604  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010

Смесен - балансиран 4.7883     4.7597     -2.63% 7.69% -4.21%*** 4.77% 08.07.1999
до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9002  0.8958  0.8935   0.8891     -15.40% 13.26% -17.86%*** -7.35% 01.06.2009

Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.1669     17.0471     N/A 6.74% N/A 9.16% 28.09.2004
фонд в акции 10.5062    10.3602     N/A 8.72% N/A 0.87% 05.01.2006

фонд в акции 1.1117     1.0953     -14.20% 11.22% -15.08% 0.65% 10.05.2004
фонд в акции 0.7877     0.7761    12.90% 16.48% 15.71% -5.90% 04.10.2006
фонд в акции 1.0268     1.0116    17.10% 10.22% 16.83% 0.38% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.4848  131.2883  131.0262    4.03% 3.20% 4.82% 819766.00% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.1320  14.1320  13.9921    -6.09% 8.16% -7.04% 1.75% 17.12.2004
фонд в акции 0.7486  0.7412  0.7339    -0.10% 15.20% -2.24% -6.52% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 797.2678    791.3032    2.23% 3.38% 2.57% -7.97% 09.05.2008
фонд в акции 714.9500    709.6013    0.84% 3.88% 1.21% -11.16% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4770    1.4770    5.59% 1.13% 6.05% 2.88% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.4789    120.4789    0.38% 5.05% -0.16% 2.19% 30.01.2005
фонд в акции 6.7817    6.7817    -3.72% 9.95% -5.31% -7.70% 30.01.2006
фонд в акции 10.1845    10.1845    1.15% 2.36% 1.25% 1.00% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5412  0.5385  0.5358    2.80% 8.05% 1.09% -18.45% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7497  0.7471  0.7445    0.42% 3.39% -0.02% -9.16% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0057  1.0042  1.0027    4.29% 1.01% 4.40% 0.14% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2788  1.2769 1.2750    5.58% 0.17% 6.20% 5.32% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.3013  1.2974 1.2935    6.17% 0.81% 6.89% 5.67% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8651  0.8617 0.8583    -0.50% 2.86% -0.90% -3.11% 16.03.2006
фонд в акции 0.6308  0.6277 0.6246    -6.51% 5.10% -7.73% -9.40% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7156  0.7127 0.7098    -6.25% 4.00% -6.95% -11.36% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0426  1.0426 0.9905    N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1881   1.1881    3.70% 0.12% 4.04% 3.72% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0352   до 90 дни  над 90 дни  2.06% 3.29% 2.97% 0.48% 12.09.2005
    1.0197  1.0300      

Смесен - балансиран 7.7316   7.7316    -5.88% 9.83% -4.63% -5.26% 01.03.2006
фонд в акции 6.5907   6.5907    -5.99% 9.22% -7.19% -8.38% 01.03.2006
фонд в акции 2.9324   2.9324    4.56% 14.49% 4.32% -28.44% 05.04.2007
фонд в акции 10.4340   10.4340    0.05% 1.94% 0.30% 2.17% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7603                                            0.7566                               0.7547                                         0.7491                0.7491 0.7528  0.7341 3.24% 11.80% 1.81% -6.17% 22.05.2006
фонд в акции 0.4299                                             0.4277                              0.7547                                          0.4235               0.4235 0.4256  0.4150 3.04% 14.44% -0.73% -21.28% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 112.7929  111.4073                                                                                        110.5759   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
           
фонд в облигаци 324.1178    323.1470    3.70% 0.49% 4.12% 7.01% 17.11.2003
 13.4448    13.1799    2.12% 2.61% 2.26% 5.86% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.0936    11.7379    -1.45% 5.56% -1.98% 3.51% 27.12.2005
фонд в акции 8.4493    8.2008    -3.93% 11.42% -5.32% -3.57% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.7018    20.7018    2.08% 4.42% 2.02% 1.10% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5936    6.5606    -2.57% 4.91% -3.19% -11.20% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9959    7.9559    -1.80% 4.89% -2.05% -6.18% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8269    11.7974    8.77% 2.95% 8.76% 5.22% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1789    1.1554    -3.64% 4.78% -4.52% 3.99% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0630    1.0524    0.91% 4.05% 1.23% 2.49% 10.06.2008

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	3/12/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,198492 € 1,222462 € 1,192500
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,912645 € 0,930898 € 0,908082

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,904263 € 0,922348 € 0,899742

Цените са валидни за поръчки, подадени на 30/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	6/12/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,147598 лв. 1,147598 лв. 1,147598 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 6/12/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	3.12.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0352	лв.. 1.0197	лв.. 1.0300	лв.. 2,06	% 2,97%

Сентинел	-	Рапид 	1,1881	лв. 1,1881	лв. 3,70% 4,04%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	2	декември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.4249 12.0758 8.4368  
324.7651 N/A 12.0343 8.4079  
326.3833 13.3123 N/A 8.3664  
326.3833 13.3123 11.9751 N/A  

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3368 1,3369 1,3374 1,3193
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8518 0,8520 0,8519 0,8447
ЯПОНСКА ЙЕНА JPY 110,6600 110,6900 111,1100 109,8800
ШВЕЙЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3083 1,3085 1,3170 1,3046
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 8,0226 8,0275 8,0429 7,9965
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,1363 9,1404 9,1455 9,1156
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3412 1,3418 1,3446 1,3241
АВСТРАЛИЙСКИ ДОЛАР AUD 1,3527 1,3532 1,3559 1,3488
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 277,5800 277,9100 278,7600 276,7900
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,0100 25,0400 25,0430 24,9180
РУСКА РУБЛА RUB 41,7672 41,7939 41,8427 41,2247
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9881 3,9910 4,0063 3,9848

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 3.12.2010 г.
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Цената на 
среброто 
отчете по-

вишение и по време 
на вчерашната 
сесия в Лондон дос-
тигна 29.1625 USD/
тр.у. Причината 
за поскъпването 
е нежеланието на 
инвеститорите да 
поемат риск

По време 
на борсо-
вата сесия 

в петък измери-
телят добави 9.8 
пункта към стой-
ността си. Борсата 
в Япония беше 
сред малкото, ко-
ито бяха белязани 
от ръст в края на 
седмицата

индекс на деня

0.1
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 10 178.32 пункта

Стока на деня

4.75
▶ процента  
спечели памукът  
на борсата  
в Ню Йорк  
и достигна  2918 USD/т

Търсенето на злато в Китай ще се увеличава

Китай ще започне ди-
версифициране на валут-
ните си резерви, като ще 
се опита да замени част 
от доларовите си активи 
със злато. Това изявление 
направи съветникът на 
Китайската народна банка 
Ся Бин. По неговото мне-
ние това е най-сигурният 
начин китайският юан 
да се превърне в конвер-
тируема валута и да се 
премахне зависимостта от 
долара. В момента Китай 
е най-големият произ-
водител и вторият по 
големина потребител на 
злато. Валутните резерви, 
с които разполага азиат-

ската държава, достигат 
рекордните 2.65 трлн. 
USD, където се включва и 
златото.

Процентът на жълтия 
метал от целия обем на 
резервите обаче е нищо-
жен на фона на огромното 
количество чужда валута, 
с която разполага Пе-
кин. В момента металът 
съставлява едва 1.6% от 
общия обем. Все пак се 
наблюдава положителна 
тенденция в тази насо-
ка и от 2003 г. досега  
количеството се е уве-
личило от 454 т до 1054 
т. За съжаление Китай 

не оповестява регулярно 
цифри за търговията си 
със злато и рядко изнася 
цифри за чуждестранните 
си резерви.

Причината за новата 
стратегия на китайските 
управници е непрестан-
но поскъпващото злато, 
което през тази година 
отново ще донесе доход-
ност от над 25%. Ако това 
стане факт, златото ще 
отбележи поскъпване за 
десета поредна година. 
Първата сесия за 2010 г. 
златото отвори при ниво 
1097 USD/тр.у., а до края 
на годината всички очак-

ват цената на метала да 
премине 1400 USD/тр.у. 
Поскъпване, продължава-
що едно десетилетие, не е 
било наблюдавано от 1920 
г., което кара централните 
банки по целия свят ма-
сово да добавят злато към 
своите резерви.

За анализаторите е 
сигурно, че ако Китай за-
почне масово изкупуване 
на злато, ще бъде послед-
ван и от други централни 
банки. Това от своя страна 
ще доведе до нов скок 
в цената и нива от 2000 
USD/тр.у. и повече няма 
да са невъзможни.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се покачи с 1.03% 
и достигна 1399.43 
USD/тр.у.

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Еврото успя да компенсира загубите 
от началото на седмицата

На 
последната 

борсова сесия 
еврото се 
търгуваше с 
повишение от 1.1% 
спрямо долара до 
1.3354 EUR/USD

Красимир Стефанов,  
“Логос-ТМ”

решението на Европейската централна банка да заку-
пи голям обем дългови облигации на ирландия и порту-
галия измъкна еврото от дъното

▶
Еврото стартира изми-
налата седмица с пони-
жение, достигайки ново 
двуседмично дъно на ниво 
1.2968 EUR/USD. Причи-
на за поредното поевти-
няване на еврото стана 
отново напрежението на 
европейските дългови па-
зари, но този път акцентът 
бе върху облигациите на 
Испания и Португалия. В 

Сребро
USD/тр.у.
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На 
последната 
борсова 

сесия суровината 
поскъпна 
със 132 USD. 
Притесненията 
около евентуален 
дефицит в Китай 
продължават да 
движат цената 
нагоре

Коментар

Project name Stara Zagora Water Investment Project
Country Bulgaria
Business sector Municipal and environmental infrastructure
Project ID 37578
Funding source EBRD 
Type of contract Works, Goods and Consultancy Services
Type of notice General Procurement Notice 
Issue date 2 December 2010
Closing date 2 December 2011 at 24:00, Stara Zagora time
Ref: 6258 – GPN – 37578 

This notice is an update of GPN last published in 2009.
The Stara Zagora Regional Water Company has received a loan from the 

European Bank for Reconstruction and Development (the “Bank”) and is using the 
proceeds for a project to renovate the Stara Zagora Water Supply and Sewerage 
Company’s (“Stara Zagora Regional Water Company” or the “Company”) water 
distribution network. 

The Stara Zagora Regional Water Company is the implementing agency. The 
project is implemented in phases, as follows: phase one in 2007, intermediate 
phase in 2008-2009 and final phase in 2010-2011. The project has a total estimated 
cost of EUR 11.6 million equivalent for goods, works and consultancy services, 
proposed to be financed by the Bank and the Company, and will require the 
procurement of the remaining goods, works and services: 

WORKS
Construction of electrical substation 
GOODS
Pumps
CONSULTING SERVICES
Construction Supervision
Tendering for Works and Consulting contracts for the final phase is expected 

to begin in the first quarter of 2011 and for the remaining, Goods contract in the 
third quarter of 2011. 

Contracts to be financed with the proceeds of a loan from the Bank will be 
subject to the Bank’s Procurement Policies and Rules and will be open to firms 
from any country. The proceeds of the Bank’s loan will not be used for the purpose 
of any payment to persons or entities, of for any import of goods, if such payment 
or import is prohibited by a decision of the United Nations Security Council taken 
under Chapter VII of the Charter of the United Nations or under a law of official 
regulation of the Purchaser’s country. 

Interested contractors and consultants should contact: 
STARA ZAGORA WATER INVESTMENT PROJECT 
Mrs. Stanimira Papazcheva
Regional Water Company Stara Zagora 
62, Hristo Botev St.
6000 Stara Zagora, Bulgaria
Phone: +359 42  65 13 45
Fax: + 359 42 65 13 45
e-mail: spapazcheva@wik-stz.com
e-mail: datanasova@wik-stz.com 

REGIONAL WATER 
COMPANY 

STARA ZAGORA

WATER INVESTMENT 
PROJECT

 STARA ZAGORA

ИЗВЕСТИЕ ЗА ТЪРГ НА НАТО

МИНИСТЕРСТВОТО НА ИКОНОМИКАТА, ЕНЕРГЕТИКАТА И ТУРИЗМА 
на основание чл. 23 от Наредбата за условията и реда за допускане на 
български физически или юридически лица до участие в международни 
процедури на Организацията на Северноатлантическия договор (НАТО) 
информира, че Службата за доставки към Международния секретариат 
на НАТО отправя покана за участие в международен търг за предоста-
вяне на продуцентски услуги за нуждите  на интернет TV канала (NITV) 
на алианса. Целта на тръжната процедура е да бъде сключен договор с 
компания, разполагаща с професионален екип от опитни журналисти, 
които да придружават като цивилни лица въоръжените сили на НАТО 
по време на мисии и операции, ръководени от алианса. От екипа се оч-
аква да прави репортажи, предавания, видео клипове в горещи точки 
на света.

Референтен №: ICB 2010/29
Предвижда се първоначално договорът да бъде сключен за срок от 3 

години.
Подробна информация за търга, условията за участие в него и необ-

ходимите документи можете да намерите на интернет страницата 
на МИЕТ: http://www.mee.government.bg/integration/nato.html. 

Важни срокове:
20 декември 2010 г. – краен срок за изготвяне и изпращане на офер-

тите  01 април 2011 г. – очаквано сключване на договора
За допълнителна информация:
Телефони: 02/ 940 75 82, 02/ 940 73 98

25
▶ процента ще стигне 
доходността на  златото 
в края  на 2010 г.

международните медии 
излезе информация, че 
Испания може би ще се 
нуждае от финансова под-
крепа до няколко месеца, 
като евентуалният пакет 
се оценява на 225 млрд. 
EUR. 
5-годишните кредитни 
деривативни контракти 
на Белгия се покачиха за 
пръв път над 200 пункта, 
което сякаш потвърди 
опасенията за разрастване 
на дълговата криза от “пе-
риферията” на еврозоната 
към нейното ядро. 

Европейските данни 
също не помогнаха на 
единната валута, като 
нивото на безработица 
в еврозоната нарасна до 
10.1% през октомври, а 
това на Италия се покачи 
до най-високото си ниво 
за последните седем 
години. Към края на 

Служебна карта на името на Веселка Здравкова Костадинова-Грозди-
лова, издадена от Столична РИОКОЗ, е невалидна

златото отново удари 1400 USD/тр.у., след като стана ясно, че пекин ще  
увеличи златото във валутните си резерви
▶

2.65
▶ трлн. USD са общи-
те валутни  резерви на 
Китай  към момента

седмицата еврото успя да 
възстанови загубите си, 
след като натискът върху 
европейските облигаци-
онни пазари започна да 
отшумява. Заговори се, 
че Европейската цен-
трална банка е закупила 
голям обем дългови 

облигации на Ирлан-
дия и Португалия. Това 
потвърди информацията 
от по-рано, че банката 
обмисля да се включи 
по-усилено в своята 
програма за закупуване 
на суверенни европейски 
дългови книжа.

СНиМКи bloomberg
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Германската компания 
Atlas отново стъпва 
на крака, след като 
Фил Филипов поема 
управлението й

Големият германски син-
дикат IG Metall се заяде с 
бизнесмена Фил Филипов 
и сбърка. Българинът не 
се остави да му диктуват 
условията за „реанима-
ция” на собственото му 
предприятие. Казах на же-
на ми да ме застреля, ако 
види, че подписвам иска-
нията на IG Metall, спомня 
си напрежението от пре-
живяното Фил Филипов. 
След шест седмици стачка 
в неговите заводи за про-
изводство на кранове и 
багери Atlas GmbH в три 
града на Германия обаче 
синдикатите клекнаха. И 
оставиха на българския 
предприемач Фил Фили-
пов да спасява през ап-
рил тази година фалирало 
предприятие по неговите 
си методи. А те са хирур-
гически - той реже най-
често от общите разходи 
и от администрацията и 
повишава производител-
ността на работещите. 

спасените
Досега Фил е съживил по 
този начин над 40 пред-
приятия в кариерата си. 
Негови „пациенти” са 
били машиностроителни 
гиганти като германската 
компания Demag (произ-
водство на хидравлични 
кранове) и чешките заво-
ди Tatra с над 6000 работ-
ници. Уви, когато рабо-
тата в едно предприятие 
е опряла да ме викат мен 
като „хирург”, болният не 
може да се спаси с баене, 
разказва  от Париж Фил 
Филипов.

 В Atlas GmbH на месец 
загубите са били около 2 
млн. EUR. Затова и пре-
дишните собственици от 
концерна Terex се обръ-
щат към Фил със следно-
то предложение: вземаш 
Atlas с всичките пасиви, 
пари не ти искаме. Смет-
ката им е проста - самото 
затваряне на заводите за 
багери и кранове в Герма-
ния, Англия и Шотландия 
ще струва между 60 и 100 
млн. EUR.

Впрочем повечето от 
предприятията, съживе-
ни от Фил Филипов, са му 
били „подарявани” с ог-
ромен пасив. В България 
малко хора ми вярват, че 
когато вземам едно фали-
ращо предприятие, не са-
мо не плащам, но дори ми 
дават пари, за да го изка-
рам от батака, смее се по 
телефона Фил Филипов. 
И разказва за покупката 
на Atlas GmbH. 

Условията 
Преди да се осъществи 
тя, е имало няколко кан-
дидат-купувачи, всеки от 
които искал по едно рабо-
тещо парченце от Atlas, но 
не и цялото предприятие. 
Аз се съгласих да взема 
всичко и да го запазя, за-
щото багерите и кранове-
те са моята специалност, 
споделя Фил Филипов. 

Българин съживява фалирали компании 

На 15 април 2010 г. чрез 
новосъздадената фирма 
Atlas Mashinen GmbH 
българският предприе-
мач еднолично придобива 
предприятието с всички 
негови активи и пасиви. 
Това са пет фабрики в 
Германия, Англия и Шот-
ландия с обща стойност 
на активите около 130 
млн. EUR, с около 200 
млн. EUR годишен обо-
рот, с около 830 души 
персонал и с пазари ос-
новно в Европа.

сблъсъкът
Според германския трудов 
кодекс - закон 613а, в слу-
чай като този се предлага 
на работниците да склю-
чат нови индивидуални 
трудови договори с новия 
собственик на фирмата. Те 
може да приемат, но може 
и да се откажат и тогава им 
се плаща обезщетение. От 
680 души персонал само 
един се отказа, обясни Фил 
Филипов. Хората ми се до-
вериха, защото аз поех моя 
дял от отговорността пред 

тях - да запазя за 12 месеца 
заплатите и надбавките им 
такива, каквито са били.

Човек като Фил обаче ще 
накара екипа си да заработи 
всеки цент от своята запла-
та и това май не се харесва 
много дори на работливите 
немци. Впрочем на 1 работ-
ник от заводите досега са 
се падали по двама помощ-
ни служители. Неговият 
подход е забележителен: 
съкращаване на външните 
услуги, съкращаване на 
корпоративните разходи и 
намаляване на разходите 
на някои доставчици. В 
резултат за 4 месеца работа 
Atlas GmbH намалява за-
губите наполовина, работа 
има, заплати - също. През 
август и септември пред-
приятието вече няма загу-
би. Нещо повече, наложи 
ми се да помоля хората да 
работят извънредно, за да 
задоволим изискванията 
на клиентите, и, разбира се, 
платих извънреден труд, но 
това е по-добре, отколкото 
да се работи при намалено 
работно време поради лип-
са на работа както преди, 
обяснява Фил Филипов. 

Когато обаче председате-
лят на работническия съвет 

на завод Atlas във Вехта 
казал на новия собственик 
на предприятието, че ако 
иска работата да върви, 
той трябва да го слуша, 
Фил кипнал. И си навлякъл 
неприятностите с профсъ-
юзите.

Прецедентът 
Синдикатите от IG Metall 
опитват да влязат в упра-
влението на предприятие-
то, но Фил Филипов не ги 
допуска. Неговата логика 
е логиката на собственик: 
нямам нужда от външни 
хора, които да ми казват 
какво да правим. И прави 
всичко по силите си, за да 
ги спре. Синдикатите, раз-
бира се, също правят всич-
ко по силите си: блокират 
подходите към предпри-
ятията, пукат гумите на 
камионите, които вкарват 
части или изкарват готова 
продукция, заплашват по-
ловината от работниците, 
които не искат да участ-
ват в стачните действия. 
Имаше и безумия, като 
натиск върху дилърите да 
не продават продукцията 
на Atlas, но не се предадох 
и дори използвах хеликоп-
тери, за да изкарам резерв-

ни части за клиентите от 
обсаденото предприятие, 
коментира пред в. „Пари” 
Фил Филипов. Законите в 
Германия ми разрешават 
сам да управлявам пред-
приятието си. Но аз имах 
куража да го направя и 
се възпротивих успешно 
на синдикатите - нещо, 
което другите бизнесмени 
не са постигнали, каза Фил 
Филипов.
 
Успехът
Българският предприемач 
Фил Филипов е доволен от 
това, че стачката е свърши-
ла и всички 680 работници 
и служители са вече на 
работа. В този случай успях 
да наложа позицията си за 
бъдещето на предприятие-
то, защото съм едноличен 
собственик, нямам съдруж-
ници, които да се огънат, 
нямам банка, която да ме 
притиска заради кредит. Аз 
се борех да спася бизнеса 
си и затова бях силен. Сега 
е време за работа, сигурен 
съм, че Atlas GmbH има 
бъдеще, шансовете му са 
повече от 50% и затова си 
заслужава да се боря, за-
ключи Фил Филипов. 

Михаил Ванчев

Визитка
Кой е Фил 
Филипов

Той е пловдивчанин, 
който на 17 години бяга в 
Америка. В кариерата си е 
„съживил” 40 фирми, рекор-
дът му като мениджър е 
да управлява 22 предприя-
тия едновременно.

Филипов е готов да въз-
становява и преструкту-
рира предприятия с паза-
рен дял, не по-голям от 
10-15%. Ако фирмата има 
дял 50% и е пред фалит, и 
Господ не може да й помог-

▶

▶

не, та аз ли, категоричен 
е той.

Ако Фил Филипов не беше 
купил Atlas през април, през 
юни 200 души трябваше 
да излязат на улицата 
след закриване на една от 
фабриките.

"Българска индустриална 
група" АД-Пловдив е подиз-
пълнител на фирми на Фил 
Филипов. Инженерите на 
компанията в момента 
правят техническа доку-
ментация, произвеждат 
се и части за багери и кра-
нове, подготвя се монти-
ране на крайни изделия в 
България.

▶

▶

Ако фирмата 
има паза-

рен дял над 50% 
и е пред фалит, и 
Господ не може да й 
помогне, та аз ли
Фил Филипов

В България 
малко хора 

ми вярват, че ко-
гато вземам едно 
фалиращо пред-
приятие, не само не 
плащам, но дори ми 
дават пари, за да го 
изкарам от батака 



Инж. Цонев, разбрах, че 
сте ремонтирали учас-
тъка от лот 1 (Оризово 
- Стара Загора) на магис-
трала „Тракия”, в който 
се бяха появили колово-
зи. Каква е причината за 
тях и колко ви струваше 
ремонтът?

- С оптимален ремонт ре-
шихме проблема. Доколко 
това е добро решение - бъ-
дещето ще покаже. Няма 
да кажа колко ни е струвал. 
Този ремонт го направихме 
не защото се чувстваме ви-
новни, а защото диспутът 
за коловозите на магистра-
лата не влияе добре при 
положение, че строим лот 
2. По друг начин щяха да се 
развият нещата, ако не ние 
строяхме следващия учас-
тък. Така или иначе по тра-
сето на лот 1 има оризища 
и те са проблемни. Никога 
обаче проблемът не е само 
един. В България трябва да 
се отчетат натоварванията 
на осите на съвременните 
автомобили, да се затегне 
контролът върху движещи-
те се превозни средства и 
състава им, да се отчетат 
климатичните промени и 
световните практики за по-
добряване качествата на 
пътните настилки с битум. 
Има изключително много 
добавки, които се слагат и 
възпрепятстват създаването 
на деформации по послед-
ния износващ пласт. В Бъл-
гария едва сега прохождаме 
в тази насока. Колкото и 
да изглежда смешно, че 
ние като строители бягаме 
от отговорност, твърдя, че 
Балканският полуостров е с 
изключителен специфичен 
климат. В България има 
голяма температурна ам-
плитуда и през нея минава 
нулата, като това е проблем 
за пътната настилка.

От АПИ твърдят, че 
договорът ви за лот 1 
е неприключен и че има 
5-годишен гаранционен 
срок.

- Договорът е направен 
по правилата на ФИДИК 
(Международната асоци-
ация на инженерите кон-
султанти). Гаранционният 
срок по този договор е 1 
година след сертификата 
за съществено завършване 
на работата. Според нас 
този срок е изтекъл, защо-
то обектът е в пълна екс-
плоатация от 5 октомври 
2007 г. Много от обектите 
в България нямат Акт 16 
по ред причини. Не може 
да се обвързва гаранцион-
ният срок на един обект 
с Акт 16, още повече че 
строителят няма никакви 
лостове и възможности да 
влияе на възложителя за 

▶

▶
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Безкрайно 
трудно е да 

работим в Гърция, 
Германия, Италия 
и Франция. В 
момента водим 
разговори за 
изграждане на 
обекти в Сирия и 
Ирак  

Ремонтирахме лот 1 на 
„Тракия” заради имиджа си
През банката за развитие успяхме да получим под 5 млн. лв. при 
дължими над 30 млн. лв.

Печалбата 
ни през 

последните години 
е между 5 и 10%, 
като вече клони 
към 5%

Ако си бяхме 
поискали 

парите през 
банката, която 
удържа като лихви 
и такси към 8%, 
обектите ни щяха 
да излязат на загуба

съставянето на Акт 16 и е 
безумие, ако някой мисли, 
че с отлагането на Акт 16 
съзнателно или несъзна-
телно може да се увеличава 
гаранционният срок. Това 
юридически не може да 
издържи. Тогава трябва да 
сложим бариери на пътя 
без Акт 16, а такива са мно-
го. Самият премиер Бойко 
Борисов каза, че имаме 
проблем с документацията 
по отношение на завършва-
не на пътищата. 

От „Холдинг Пътища” 
твърдят, че ще поискат 
оскъпяване на цената 
за строителството на 
лот 4. За лот 2 (Стара 
Загора - нова Загора) ще 
поискате ли още пари?

- Аз не виждам такава 
възможност за нас. Не мо-
га да коментирам изказ-
ванията на колегите. По-
знавам достатъчно добре 
договорите за лот 2, 3 и 
4, защото участвахме и в 
трите конкурса, като за лот 
3 закъсняхме с подаването 
на офертата. В проектите 
на договорите и в тръжните 
процедури е записано, че 
по никакъв начин цените не 
може да се увеличават. 

Защо толкова често 
има геоложки изненади?

- Нормално е да има 
разминавания. Работата 
под земята винаги крие 
изненади. Няма как про-
ектантът да е направил 
100% проучване на терена. 

▶

▶

Той прави представител-
на извадка на определени 
места, които при обход и 
по картен материал се гру-
пират сходни на външен 
вид участъци, правят се 
подробни изследвания на 
определени места. Едно 
мочурище не може да се 
види днес. То вероятно си 
е съществувало от години. 
Нормално е да има овлаж-
нени места или като се 
изкопае метър надолу,  да 
се види, че има скала на-
пример. Предполагам, че 
тези неща проектантът ги 
е взел предвид. Проектите 
за „Тракия” са проверява-
ни от много експерти. Ние 
също имахме проблеми. 
Решили сме ги с инженера 
и възложителя и си носим 
и финансовия, и инженер-
ния риск. На някои места 
имаше малко разминаване, 
но ние от гледна точка на 
сигурността подобрихме 
фундирането. Нашият гео-
ложки доклад съвпадна на 
99% спрямо това, което из-
лезе на място. В посока на 
сигурността решихме да 
вложим повече геотекстил, 
по-висок клас материали 
и т.н. Така сме преценили, 
така сме го направили, за 
да спим спокойно. При 
строителството на лот 2 
правим изкопи, насипи, 
канавки, съоръжения, тро-
шен камък за основа, тряб-
ва да започнем и цименто-
ва стабилизация, която се 
полага преди асфалтовия 
пласт. 

Как гледате на това, 
че фирми, които са се 
занимавали предимно със 
сградно строителство, 
навлизат в инфраструк-
турата?

- Това е въпрос на поли-
тика на поведение на дър-
жавата. Дали те ще влязат 
на нашия пазар, зависи от 
изискванията в тръжните 
процедури. Не виждам ни-
що лошо в навлизането на 
нови фирми в строителство-
то на инфраструктурата. 
Нормално е фирми, които са 
се занимавали със сградно 
строителство, да навлизат 
и в инфраструктурното, за 
да съхраняват служителите, 
които имат. Освен това ня-
маме нужда от монопол или 
олигопол в строителството 
на пътища. 

Какви суми са ви плате-
ни вече за извършената 
работа по лот 2? 

- Имаме само платено 
авансово плащане. При ед-
на от последните проверки 
се оказа, че има неща, които 
формално възпрепятстват 
подписването на докумен-
тите за завършване на етапи 
от строителството. Това са 
дребни неща, но договорът 
е такъв, че не позволява да 
се завърши етапът без тях. 
Това са малки елементи от 
проектите, отчуждението 
и т.н. Те може да са 0.01% 
от стойността на етапа, но 
докато не бъдат направе-
ни, не може да има пла-
щане, без значение чия е 

▶

▶

вината - на възложителя 
или на строителя. Имахме 
проблеми с археологията 
и с някои инженерни мре-
жи. Всеки момент чакаме 
да бъдат подадени всички 
необходими документи от 
възложителя. Няма да ко-
ментирам предложението 
за налагане на глоба заради 
забавяне предаването на 
сертификата за завършване 
на първия етап.

Държавата дължеше на 
„Трейс” над 30 млн. лв., 
колко от тях успяхте да 
си вземете чрез Българ-
ската банка за разви-
тие?

- Взехме между 3 и 5 млн. 
лв. В Банката за развитие 
можеше да се кандидат-
ства само за суми и обекти, 
които са извършени до 31 
декември 2009 г. и доку-
ментите са пуснати до края 
на март 2010 г., и то не за 
всички проекти. Можеше 
да се кандидатства само 
за обекти, които са финан-
сирани от републиканския 
бюджет. За такива, които 
са строени със заеми от 
Европейската инвестици-
онна банка, от Световната 
банка и т.н., не можеше да 
се кандидатства. Ние не 
кандидатствахме за всички 
обекти, за които можехме. 
Първо, защото печалбата 
ни през последните годи-
ни е между 5 и 10%, като 
вече клони към 5%. Ако 
си бяхме поискали парите 
през банката, която удържа 

▶

като лихви и такси към 
8%, обектите ни щяха да 
излязат на загуба. На почти 
всички обекти, на които 
работим, имаме достав-
чици и подизпълнители. 
Разговорите с тях не на-
всякъде преминаха гладко 
и добронамерено. Част от 
тях имаха желание да си 
търсим лихвите по догово-
рите от възложителя, а не 
след загубите от лихви да 
направим още една отстъп-
ка от 7.5%. Сами разбирате, 
че при 1 година забавяне 
отиваме на отстъпка меж-
ду 15 и 20%. В много от 
договорите ни партньорите 
и доставчиците не приеха 
да бъде направена така-
ва отстъпка. Там, където 
работихме сами, се въз-
ползвахме от плащането от 
банката  Между 8 и 10 млн. 
лв. можеше да ни бъдат 
разплатени през банката. 

Къде строите извън 
България?

- За съжаление не строим 
извън страната. Участваме 
на търгове и се опитва-
ме да работим в чужбина. 
Безумно трудно може да се 
влезе в Гърция, Германия, 
Италия и Франция. Изис-
кванията са такива, че ако 
нямаш опит и традиции, 
там не можеш да влезеш. 
Там това не се счита за 
дискриминация на чуждите 
фирми. Водим разговори 
за изграждане на обекти в 
Сирия и Ирак.  

Красимира Янева

▶

Инж. Цветан Цонев, главен изпълнителен директор на „Трейс Груп Холд” АД

Визитка
Кой е Цветан 
Цонев

Инж. Цветан Цонев 
е главен изпълнителен 
директор и заместник-
председател на съвета 
на директорите на „Трейс 
Груп Холд” АД. Преди 
това е бил изпълните-
лен директор на водеща-
та пътностроителна 
фирма в холдинга - „Пи 
Ес Ай” АД-Стара Загора. 
Инж. Цонев е изпълни-
телен директор и член 
на съвета на директо-
рите на дъщерни друже-
ства. Завършил е Висшия 
институт по архитек-
тура и строителство, 
специалност „Транспорт-
но строителство”. Вто-
рата му магистратура е 
„Корпоративен бизнес и 
управление”, Икономиче-
ски университет-Варна.

▶

СнИмКА ЕмИлИя КоСТАДИноВА
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Най-силният мотиватор за 
младите хора да останат 
в компанията, в която са, 
или да се присъединят 
към друга е възможност-
та за кариерно развитие. 
Това показва проучване 
на българската консул-
тантска компания в об-
ластта на човешките ре-
сурси Entalent Consultancy 
Group. От близо 1000 ан-
кетирани специалисти от 
областта на маркетинга, 
бизнес развитието, финан-
сите и човешките ресурси  
35% отговарят, че кариер-
ното развитие е най-сил-
ният стимул в работата. 
Сред анкетираните, които 
мислят така, преобладават 
хората на възраст до 35 
години (76%). Останали-
те участници в анкетата 
на възраст над 35 години 
посочват, че за тях най-
значим мотиватор е конку-
рентното възнаграждение. 
Те поставят възможността 
за израстване в кариера-
та на трето място след 
привлекателните бонуси, 

които предлага работо-
дателят.

„Никак не е изненадва-
що, че младите специа-
листи са по-заинтересова-
ни за кариерно развитие, 
отколкото от по-висока 
заплата. Както и това, че 
по-опитните служители 
посочват възнаграждени-
ето като най-важно. При-
чината е, че двете групи 
съществено се различават 
в разходните си нужди”, 
обяснява Антон Младенов 
от Entalent Consultancy 
Group.

„Младите професиона-
листи са по-амбицира-
ни да вървят напред в 
ранните периоди на тях-
ното кариерно развитие, 
доколкото по-опитните 

насочват вниманието си 
към по-различни стиму-
ли”, коментира Борислав 
Игнатов, изп. директор на 
„Прогрес Консулт Груп”.

размерът има 
значение
Размерът на компанията 
също променя нагласите 
на специалистите. Колко-
то по-голяма е тя, толко-
ва по-голям превес като 
мотивиращ фактор има 
възможността за израст-
ване в кариерата. С това 
се обяснява защо 38% от 
анкетираните служители 
в малки компании (44% 
от участниците) считат 
заплатата за най-важна. В 
същото време само около 
15% от работещите в го-
леми дружества посочват 
доброто заплащане като 
най-важна причина за за-
държане в компанията. 
„Големите компании дават 
повече възможности за 
кариерно развитие и за 
младите специалисти това 
е на върха на предпочи-

танията им”, казва Антон 
Младенов.

Жените са по-големи 
кариеристи
Изследването показва още, 
че за жените кариерното 
развитие е по-важно от по-
високата заплата. Мъжете 
обратно - те предпочитат 
по-доброто заплащане. 
„Жените вярват, че чрез 
кариерно развитие ще по-
лучат по-предизвикателни 
работни задължения, дока-
то мъжете смятат, че то ще 
доведе до по-големи дохо-
ди”, коментира Борислав 
Игнатов.

За професионалистите 
с управленски функции 

кариерното развитие също 
е най-значим фактор за 
тяхната мотивация. При-
чината е в тяхната текуща 
позиция, която им предос-
тавя възможност за още 
по-висок професионален 
напредък. 

Колкото по-високо в уп-
равлението е позицията 
обаче, толкова мениджъ-
рите търсят повече пари и 
предизвикателства в рабо-
тата, показва анкетата. 

Финансистите с 
най-голям шанс за 
израстване
Специалистите в сферата 
на бизнес развитието смя-
тат заплатата като най-ва-
жен мотиватор. Докато за 
специалистите в сферата 
на финансите, както и в 
маркетинг и продажбите 
професионалното разви-
тие е най-голям работен 
стимул. „За сферата на 
бизнес развитието резул-
татите се обясняват с ин-
тензитета на работните 
задължения на специали-

стите, които постоянно се 
стремят към най-високи 
измерими професионални 
резултати”, коментира Ви-
ктор Стоянов, консултант 
в SeLLeX.

Финансистите имат по-
голяма възможност за ка-
риерно развитие заради 
обема на финансовата ин-
дустрия, докато в сферата 
на маркетинга и продаж-
бите работният напредък, 
свързан с увеличението 
на съответните бонуси и 
материални придобивки, 
представлява много се-
риозен стимул”, обясня-
ва Екатерина Игнатова, 
изп. директор на ACE HR 
Services.

В същото време профе-
сионалистите от сферата 
на човешките ресурси имат 
най-балансирано отноше-
ние към всички работни 
мотиватори - заплащане, 
кариерно развитие, привле-
кателни стимули, предизви-
кателна работа и репутация 
на компанията.

Мила Кисьова

 Никак не е изненадващо, че младите специалисти са по-заинтересовани за кариерно развитие, отколкото от по-висока заплата, казва антон Младенов от Entalent 
Consultancy Group снимка емилия костадинова

▶

Израстването в кариерата е  
най-силният стимул за младите
По-възрастните служители залагат повече на високото 
възнаграждение

Жените са по-
големи кари-

еристи от мъжете, 
докато силният пол 
се интересува пове-
че от заплащането

Колкото 
по-високо 

в управлението е 
позицията обаче, 
толкова мениджъ-
рите търсят повече 
пари и предизвика-
телства в работата
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За близо половината 
от предприемачите 
по света стресът 
заради кризата рязко 
се е увеличил
 
Близo 46% от предприема-
чите по света заявяват, че 
през последните две години 
стресът, на който са подло-
жени, се е увеличил рязко. 
Това показва проучване на 
световния доставчик на но-
ваторски решения за работ-
ното място Regus Group. 

Очевидно трудната ико-
номическа среда от послед-
ните две години е оставила 
следа не само върху бизнес 
нагласите, а и върху личния 
живот на предприемачите. 
В България 26% от анкети-
раните заявяват, че стресът 
за тях силно е нараснал през 
последните две години. 

За какво се 
притесняват 
предприемачите
Освен цялостното ниво 
на стреса проучването на 
Regus изследва и основната 
грижа на предприемачите, 
стояща зад този стрес.

Най-разтревожени са биз-
несмените заради спада-
щите печалби и приходи. 
Кризата вече е зад гърба 
ни. Водещите икономики 
бавно започват да излизат 
от рецесията. Малките и 
средните фирми обаче са 
притеснени откъде ще на-
мерят инвестиции, за да 
подкрепят дейността си. 

Именно осигуряването на 
инвестиционен капитал ка-
ра много предприемачи от 
малкия и средния бизнес да 
търсят финансиране отвън.

У нас основната грижа 
на българските предприе-
мачи са спадащите печал-
би, следвани от свиване-
то на пазара и липсата на 
оборотен капитал.  Освен 
това в България МСП про-
дължават да са загрижени 
относно адекватността на 
предприеманите от прави-
телството мерки в подкрепа 
на икономиката.

(Не)обслужването на 
дълговете 
Вторият ключов фактор за 
бизнесмените е липсата на 
парични средства или рабо-
тен капитал, който да под-
помогне дейността на ком-
панията. На следващо място 
предприемачите се притес-
няват как ще обслужват за-
дълженията си. „Малките 
фирми са важен барометър 
за растежа и иновациите във 
всяка държава, коментира 
Гари Гюртлер, вицепрези-
дент на Regus за Централна 
и Източна Европа. Успехът 
на предприемачите е пока-
зател за нововъведенията и 
натрупването на богатство в 
бъдеще. Предвид важността 
на този сегмент, грижите и 
препятствията, пред които 
е изправен той, вероятно 
ще окажат значително въз-
действие върху икономика-
та като цяло, категоричен е 
Гюртлер.  

Бизнесмените са най-разтревожени 
заради спадащите печалби и приходи 

У нас основната грижа на българските предприемачи са спадащите печалби, следвани от свиването на 
пазара и липсата на оборотен капитал  
▶

Бизнес дамите у нас 
управляват една трета 
от компаниите
Намалява заетостта 
при жените и за тази 
година тя вече е бли-
зо 58%

Близо 60 хил. са бизнес да-
мите в България. Те упра-
вляват около една трета от 
фирмите у нас. Това стана 
ясно на международния фо-
рум на женското предпри-
емачество, който се проведе 
в „Шератон”.

Проблемите на жените 
предприемачи са и пробле-
ми на мъжете предприемачи 
в България, каза Ивелина 
Георгиева, управител на 
„Панда” ЕООД - доставчик 
на хранителни продукти, 
плодове и зеленчуци на 
международния форум на 
женското предприемачество. 
Основните пречки пред биз-
неса у нас са липсата на 
финансиране и на квалифи-
цирани кадри, споделя тя.

равенство  
и братство
Едно от най-важните усло-
вия за равнопоставеност 
между жените и мъжете е 
осигуряването на възмож-
ности за икономическа не-
зависимост за свободно и 

правилно упражняване на 
различни професии, каза 
зам.-министърът на труда и 
социалната политика Кра-
симир Попов. По думите 
му през 2009 г. коефициен-
тът на заетост сред жените 
на възраст между 15 и 64 
години е 58.9%, което е с 
1.5 пункта по-малко спря-
мо същия период на 2008 
г. През 2010 г. този спад 
продължава и заетите жени 
вече са 58.4%.

по-ученолюбиви
Жените отдават повече значе-
ние от мъжете на придобива-
нето на допълнителна профе-
сионална квалификация и до-
пълнителни умения, обясни 
Красимир Попов. За тази цел 
социалното министерство 
предлага на младите май-
ки и жените предприемачки 
възможност да финансират 
проектите си чрез Българска-
та банка за развитие.

теодора Мусева

60 
▶ хил. са бизнес дамите в 
България

Нова методология за  
по-качествено стажуване
Екип на Факултета 
по математика и ин-
форматика към Со-
фийския университет 
разработи методо-
логия за стажове с 
пари от европейските 
фондове

Най-накрая и в България 
бе създадена методоло-
гия за провеждане на ста-
жантски програми. Тя бе 
разработена от екип от 
Факултета по математика 
и информатика към Со-
фийския университет и 
финансирана по Опера-
тивна програма „Развитие 
на човешките ресурси”.

Досега у нас стажовете 
за студентите се провеж-
даха по метода „напра-
ви си сам”. Въпреки че 
повечето специалности 
в университетите имат 
задължителни стажове, 
преподавателите не се ин-
тересуваха от това да на-
сочват студентите си към 
определени компании и да 
им помагат в стажуването. 
А когато по-инициативни-
те бъдещи висшисти сами 

си намираха стажове, те 
трябваше да се сблъскват 
с негативното отношение 
на служителите в дадената 
фирма, за която е бреме 
да въвежда студенти в за-
наята.

Сега с около 95 хил. лв. 
по оперативната програма 
екипът на Факултета по 
математика и информа-
тика успя да разработи 
напълно нова методоло-
гия за провеждане на ста-
жантски програми. Тя бе 
изпробвана за първи път 
върху 75 студенти от фа-
култета. Те стажуваха в 
продължение на 3 месеца 
в 11 фирми, занимаващи 
се с IT технологии. 

Какво представлява 
методологията
Н о ват а  м е тод ол о г и я 
включва воденето на 

стриктни отчети от стра-
на както на студентите, 
така и на  менторите им 
във фирмите, и на препо-
давателите в университе-
та. Преди да постъпи на 
стаж във фирмата, всеки 
студент получава програ-
мата. 

В нея ясно са разписани 
модули, които той тряб-
ва да премине. Например 
стажантите имат строго 
нормирано работно вре-
ме - не повече от 4 часа 
на ден. В програмата са 
разписани задълженията 
им по време на стажа, от-
делът, в който ще работят, 
и уменията, които трябва 
да придобият след при-
ключване на програмата. 
Всеки стажант трябва да 
има ментор - служител 
във фирмата, който ще 

се занимава с обучението 
му. В края на стажа той 
трябва да напише доклад 
за представянето на сту-
дента, като опише под-
робно къде в работата си 
е срещнал трудности и как 
се е развил. 

Целият процес по про-
грамата се наблюдава и 
от преподавател от уни-
верситета. Той има за-
дължението да следи как 
се справя студентът и да-
ли менторът му се грижи 
бързо и лесно да навлезе 
в работния процес. 

резултати
Така се постига най-добър 
ефект от стажовете. Сту-
дентите усвояват много 
нови умения и знания, 
създават контакти и след 
това лесно се реализират 
професионално, казват 
преподаватели от Фа-
култета по математика и 
информатика. Фирмите 
също са останали доволни 
от стажантите си. Почти 
всички са получили пред-
ложения за постоянна ра-
бота в компанията, в която 
са стажували.

Елена петкова

600 
▶ лв. на месец са 
получавали студентите 
по стажантската 
програма

95 
▶ хил. лв. струва 
разработката и 
осъществяването на 
новата методология за 
стажантски програми
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След като няколкото опита 
за отдаване на концесия на 
Централната баня в София се 
провалиха, все повече са под-
дръжниците, които подкре-
пят идеята тя да бъде дадена 
на концесия безвъзмездно 
или срещу 1 лев. До края на 
февруари трябва да се вземе 
решение за обявяване на нова 
процедура за отдаване на 
концесия на минералната 
баня на София за SPA център, 
научи в. „Пари”. 

Просто поддръжка
„Вариантите са минимална 
концесионна такса от 1 лев 
например или без да се пла-
ща нищо. Просто за да има 
кой да стопанисва сградата 
и да я поддържа. Може да 
се появи и трети вариант”, 
съобщи заместник-кметът 
по строителството в София 
Ирина Савина. Според нея 
в Европа имало подобни 
примери. Така можело да 
стане и в този случай, защо-
то Централната минерална 
баня е паметник на култу-
рата. Столичният общински 
съвет трябва да реши дали 
ще отдаде банята за 20, 25 
или 30 години. 

Концесионерът трябва да 
направи модерен SPA цен-
тър на площ от 5603 кв. м, 
а останалите около 2000 кв. 
м трябва да бъдат музей на 
София. Първоначално беше 
предложено концесионерът 
да получи банята за срок 

от 25 г. и годишна такса от 
250 хил. EUR. След това 
обаче със свое решение 
общинският съвет намали 
срока на 20 г., но пък уве-
личи таксата на 375 хил. 
EUR. Четири фирми купиха 
конкурсни документи, но 
високата цена ги отблъсна 
и те не кандидатстваха. 

Реставрация  
с европари
„Подготвяме апликацион-
ната форма, с която ще кан-
дидатстваме по програма 
„Регионално развитие” за 
музея на София. За него 
трябва да се правят довър-
шителни работи, реставра-
ция и обзавеждане и пус-
кане в експлоатация. През 
март трябва да подадем 
апликационната форма”, 
обясни Ирина Савина.

Друг проблем
Архитекти обаче са силно 
възмутени от интериора 
на част от банята. „В част 
от банята има монтирани 
окачени тавани, които ве-

роятно скриват куполите. 
На други места има по-
ставен гипсокартон”, раз-
каза архитект Борис Енев. 
Част от подовите настилки 
са с оригинални плочки. 
„Другаде са сложени нови, 
които изглеждат евтино и 
не са подходящи, като ги 
сравняваме с останалите”, 
обясни Енев.

отговор и решение
„Външният и вътрешният 
ремонт на Централната баня 
са правени по проект „Кра-
сива България”. Неслучайно 
ние прекратихме работата 
там през 2006 г.”, коментира 
Ирина Савина. Причината за 
спирането на реставрацията 
е, че от кметството са искали 
интериорът да бъде обновен 
от работници с по-голям 
опит, а по „Красива Бълга-
рия” се наемаха строители 
от бюрата по труда. „Надя-
ваме се проектът, с който ще 
кандидатстваме по програма 
„Регионално развитие”, да 
бъде одобрен и да получи 
финансиране, като с него 
ще се изчистят допуснати-
те по-рано пропуски”, каза 
Савина.

Парадоксът е, че години 
наред една красива сгра-
да, паметник на културата, 
която се намира в самия 
център на столицата и е 
непосредствено до сградата 
на правителството, стои 
празна и неизползвана.  

Столицата ще кандидатства  
за европари с проект за музея  
на София, който ще се 
помещава в банята

Приходите от концесии      на минерални 
находища ще скочат с         половин милион лева

За 10 години са 
прекратени 23 дого-
вора на концесионери 
заради нарушения

Близо 3.042 млн. лв. са очак- 
ваните приходи за 2010 г. 
от концесиите на минерал-
ни находища, съобщиха от 
Министерството на окол-
ната среда и водите. Те са 
с около половин милион 
лева повече в сравнение 
с миналата година. Тогава 
за 27-те концесионни дого-
вора са платени 2 537 611 
лв. За деветмесечието на 
годината са събрани около 
1.6 млн. лв., което е с близо 
100 хил. лв. повече в срав-
нение с миналата година. 
За първи път през тази 
година 70% от приходите 
ще останат за екоминис-

терството, т.е. няма да по-
стъпват в държавния бю-
джет и да се разпределят 
след това от финансовото 
министерство. Останалите 
30% отиват за общините.

Нередовни платци
От екоминистерството 
обаче признават, че част 
от концесионерите не 
си плащат редовно так-
сите. Имало несъбрани 
вземания от 2007-2008 г. 
Ведомството е дало от-
срочка, но ако концесио-
нерите не ги спазят, ще се 
стигне до прекратяване на 
концесиите, категорични 
са от екоминистерство-
то. Нямало концесионер, 
който да дължи милиони 
на хазната. От 2000 г. до-
сега са прекратени около 
23 концесионни договора  снимка марина ангелова

Столична община може да        даде 
Централна баня на концесия   без такса

 През следващата година ще бъде направен пореден опит на столичното кметство                          да отдаде част от банята на концесия снимка боби тошев▶

63% от мине-
ралните води 

в страната изтичат, 
без да се ползват, 
обяви министър 
Нона Караджова 

красимира янева
krasimira.yaneva@pari.bg
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Останалите 145 хил. т 
бали трябва да бъдат 
извозени до края на 
март 2011 г.

Още 8.136 млн. лв. ще са 
нужни за извозване и де-
пониране на останалите 
бали със софийски боклук. 
Това показва отчет на Сто-
личната община. На пло-
щадките за временно съх-
ранение има 192 243 броя 
бали с приблизително тегло  
144 567 т. От септември 
2005 до декември 2007 г. са 
опаковани 766 087 т отпа-
дъци и са произведени 881 
435 бали. 

За последно
За да бъде окончателно 
решен проблемът със со-
фийските бали с боклук, 
правителството реши на 15 
септември останалите око-
ло 145 хил. т бали да бъдат 
транспортирани и депони-
рани в Севлиево, Цалапица, 
Карлово, Ловеч и Харманли. 
Това трябва да бъде направе-
но до 31 март догодина.  

За извозване и депониране 
на 60 хил. т балирани битови 
отпадъци до карловското 
депо Столичната община 
ще трябва да плати 3 076 500 
лв. Разходите за депониране 
на 40 хил. т боклуци край 
Ловеч ще са 1 910 000 лв. За 
20 хил. т балирани битови 
отпадъци, които ще бъдат 
транспортирани до община 
Севлиево, ще бъдат похар-
чени 1 100 000 лв. Прибли-
зително толкова ще бъдат 
платени и за депониране на 
30 хил. т бали на депото в 
Цалапица. За извозване и 
депониране на 16 хил. т ба-
лирани битови отпадъци до 
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Столичната община ще 
плати още 8 млн. лв.  
за депониране на бали

Приходите от концесии      на минерални 
находища ще скочат с         половин милион лева

Столична община може да        даде 
Централна баня на концесия   без такса

 През следващата година ще бъде направен пореден опит на столичното кметство                          да отдаде част от банята на концесия снимка боби тошев▶

заради неизпълнение на 
задълженията по тях, съ-
общиха от МОСВ. Една от 
прекратените концесии е 
за находище в Невестино. 
Временно е спрян добивът 
и от един от минералните 
извори в Хисаря.

извори и  
за общините
От екоминистерството 
напомниха, че общините 
може да поискат да стопа-
нисват минералните изво-
ри, които не са отдадени на 
концесия и не са резервен 
водоизточник за населени 
места. В края на годината 
Министерството на окол-
ната среда и водите ще 
състави списък с находи-
щата, които отговарят на 
тези критерии. До края на 
януари общините трябва 

да решат дали ще поискат 
находищата, които са на 
тяхна територия. Нямало 
находища, за които две об-
щини да влязат в спор, обя-
виха от екоминистерство-
то. Между 7 и 14 февруари 
министърът на екологията 
ще им даде разрешителни 
за стопанисване за срок от 
20 години. 

Просто така
По данни на министер-
ството в България има 103 

минерални находища, като 
51% от тях не се използват. 
„63% от минералните води 
в страната изтичат, без 
да се ползват”, обяви ми-
нистър Нона Караджова. 
Ако общините започнат да 
стопанисват находищата, 
те ще може да ги отдадат 
на концесия. Целта на та-
зи мярка е минералните 
води да се ползват. Ос-
вен това кметствата може 
да реализират и допъл-
нителни приходи. Каква 
да е концесионната такса, 
трябва да решават съот-
ветните общински съвети. 
В случаите, в които има 
издадено разрешително 
на един ползвател, втори-
ят ще плаща същата цена 
като първия, обясниха от 
екоминистерството. 

красимира янева

103  
▶ минерални извора има в 
българия, малко повече от 
половината обаче не се 
ползват

Кметства се обединяват за нови депа
Кметствата 
ще получават 
натрупаните пари от 
такса депониране

Общините започнаха да се 
обединяват и да правят про-
екти за нови регионални 
депа и съоръжения за се-
париране и компостиране, 
съобщиха от екоминистер-
ството. Няколко общини 
вече са подали проектите 
си.

Амбициозните
Община Видин е подала 
проект за 20.5 млн. лв., като 
партньори за него са кмет-
ствата на Брегово, Бойчица, 
Белоградчик, Мокреш и 
др. Перник, Радомир, Ко-
вачевци и др. са подали 
проект, чиято стойност е с 
половин милион по-висока 
от цената на Видинския. 
Община Бургас заедно с 
Несебър, Поморие, Айтос, 
Карнобат и Сунгурларе са 
внесли проект за 40 млн. 
лв., а Малко Търново - едва 
за 2.5 млн. лв. Освен депа 
ще се изграждат и сепа-

риращи и компостиращи 
инсталации. 

Предложения
За подготвяне на проекти 
за нови регионални депа 
са отправени покани към 
Варна, Велико Търново, 
Габрово, Добрич, Костенец, 
Левски, Панагюрище, Ста-
ра Загора и Ямбол. Техните 
проекти трябва да са общо 
за 220 млн. лв. 

Работят постарому
Опитът на екоминистер-
ството с общините показва, 
че за тях е по-удобно да 
депонират в старите депа, 
които не отговарят на ев-
роизискванията. За да се 
премахне тази практика, 
от следващата година се 
въвежда такса за депони-
ране за всеки тон, битов 
отпадък. Така за всеки тон, 
складиран на ново депо, ще 
се плащат 3 лв., а за скла-
диране на старо сметище 
таксата ще е двойна. „За 
2011 г. таксата е симво-
лична. Целим да подсетим 
общините, че трябва да из-
градят своите регионални 

системи”, обясни министър 
Нона Караджова. 

Сумите от таксите ще се 
събират в сметки и общи-
ните ще може да ползват 
натрупаните в тях пари за 
изграждане на депата, се-
париращите и компостира-
щите инсталации. От еко-
министерството смятат, че 
така ще се минимализират 
възможностите от старти-
ране на нови наказателни 
процедури заради пробле-
ми с отпадъците. 

Ново 20
През 2020 г. 50% от бито-
вите отпадъци трябва да 
се рециклират, а от строи-
телните процентът трябва 
да е 70. Работи се и по 
нормативната уредба за 
оползотворяване на боклу-
ците от строителството. В 
момента много малко от тях 
се рециклират. В средата на 
този месец ще има кръгла 
маса с бизнеса, който ще е 
засегнат от мярката и общи-
ните. Сега кариерите и ба-
ластрата от реките са почти 
стопроцентов източник за 
строителството.  

депото в Харманли - 946 525 
лв. „Разходите не включват 
отчисления за депониране 
(т.нар. такса депониране, 
която общините трябва да 
плащат - бел.ред.) от 3 лв. 
на тон”, обясни заместник-
кметът по екологията Мария 
Бояджийска. 

отрязани
За приемането на боклука 
общините няма да получат 
компенсации от държавния 
бюджет. Освен това нямат 
и право да искат по-високи 
такси за депониране от тези, 
които събират от остана-
лите местни власти, които 
складират сметта си там. 
Според постановлението на 
правителството, ако предва-
рително Столичната община 
и общината приемник на 
боклуците не са се догово-
рили, парите за депониране 

ще бъдат за оператора на 
съответното депо, а не за об-
щината, на чиято територия 
то се намира. 

голямото харчене
Столичното кметство вече 
е извозило и депонирано 
близо 600 хил. т отпадъци 
в Цалапица, Силистра, Хар-
манли и Карлово. За тях са 
похарчени 32.350 млн. лв. 

Както в. „Пари” вече пи-
са, разходите за балиране, 
транспортиране и депони-
ране на отпадъци ще минат 
границата от 100 млн. лв. 
Тези пари са събрани през 
годините от такса смет. По 
закон приходите от нея може 
да се използват само за дей-
ности, свързани с почист-
ването на града. През тази 
година очакваните приходи 
от такса смет са около 165 
млн. лв.   

 Балирането, съхранението, превозването и депо-
нирането на отпадъците ще струва на Столична 
община над 100 млн. лв. снимка боби тошев

▶
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Да си активен гражданин въобще не отнема толкова време, колкото си мислите
Най-новото хоби: подаване на жалби
Георги Иванов Петров е 
софиянец. Живее в па-
нелен блок в столичния 
квартал “Дружба” и всяка 
сутрин хваща рейс 204, 
за да отиде на работа. По 
професия е програмист. И 
въпреки че в биографията 
му няма нещо необичайно, 
хора като него не се срещат 
всеки ден. Георги е човек, 
когото най-точно бихте 
определили като “активен 
гражданин”. Когато лам-
пите пред блока не светят, 
той се обажда в общината 
и не се отказва, докато 
не види, че крушките са 
сменени. Обича пешеход-
ните пътеки и кара всяка 
кола да набие спирачки, 
за да отстои предимството 
си. Когато контрольорът 
в автобуса го глоби и не 
му даде билет, Георги си 
записва името му и подава 
жалба.

Знам какво си мислите. 
Не, Георги не е пенсио-
нер, нито човек с твърде 
излишно време за губене. 
Той е на 26 години и е 
доста зает човек. На него 
просто обаче му пука.

През 
годините 

подаването 
на жалби се е 
превърнало в нещо 
като мое хоби и в 
много случаи то се е 
оказало ефективно

Господин Петров, какъв 
е смисълът да си активен 
гражданин в българия?

- Смисълът е да не бъдеш 
воден за носа. За мен актив-
ната позиция е начин на жи-
вот. Струва ми се, че много 
хора чакат политиците да 
им оправят проблемите и 
се надяват, че на следващите 
избори нещо ще се подобри. 
Българинът е в едно посто-
янно отчаяние или апатия от 
заобикалящата го среда, не 
вижда смисъл да отстоява 
интересите си или дори още 
по-лошо - няма съществени 
такива. Да си активен граж-
данин не е лесно. Срещаш 
човешкия песимизъм на 
всяка крачка. Понякога се 
чувствам самотен в своите 
борби с вятърни мелници, 
но когато виждам резултати, 
се окуражавам и продължа-
вам напред.

Как виждате бъдещето 
на българия, ако про-
центът на активните 
граждани се повиши?

- Българите умеят много 
добре да се оплакват, но 
не на когото трябва. Те са 
разговорливи на по бира с 
приятели или съседи пред 
блока и са много добри в 
даването на негативни оцен-
ки по един или друг въпрос. 
Мечтата ми е всеки да се 
бори активно с проблемите, 
които имаме и като държава, 

▶

▶

и като общество. Жалби-
те са само началото, но те 
възпитават в нещо много 
по-важно - самосъзнание. 
За мен по-голямата част от 
българите нямат самосъз-
нание.

 Колко време дневно ви 
отнема пускането на 
жалби?

- Не много. Който ми-
сли, че да напишеш жалба 
е нещо особено, греши. Но 
мисля, че трябва да се пра-
вят реформи в посока нама-
ляване на бюрокрацията и 
улесняване на елементарни 
процедури, понякога отне-
мащи часове и безпричинно 
обикаляне от стая в стая.

Каква е формулата ви за 
успех при жалбите?

- Жалбата трябва да е на-
писана грамотно, да има 
приложени чертежи, сним-
ки, обяснения. Жалба “Пред 
блока ми има дупка, искам 
да се оправи” няма да свър-
ши работа. Ако обаче сни-
мате дупката, вземете раз-
мерите й с рулетка, дадете 
данни колко автомобила на 
ден се амортизират заради 
нея и снимате възникналата 
и просперираща гумаджий-
ница на 50 метра от нея, 
може би ще събудите нечий 
интерес.

И още един съвет: в 
България понякога трябва 

▶

▶

да заплашиш служителя 
лично. Много често той 
се крие зад институцията, 
за която работи. Съвсем 
различно реагира обаче, 
когато поискаш данните 
му и кажеш кой ще бъде 
виновен пред медиите на 
следващия ден.

 
мислите ли, че в бъл-

гария е нужен по-силен по-
лицейски контрол, като 
в САЩ например?

- Да, у нас свободата от-
давна се е изродила в сво-
бодия. Живял съм известно 
време в САЩ и знам за ка-
къв контрол става въпрос. 
Самото общество може 
да не е по-добро, но го е 
страх. Понякога искам и 
аз да живея в такава среда. 
Не заради самия себе си, а 
заради другите. Още няма 
да забравя как си купих 
бира в САЩ, забравих, че 
е забранено да се пие на 
улицата, отворих я, отпих 
и заради камерата на ъгъла 
на улицата след по-малко 
от минута дойде патрулна 
кола! Когато това се случи 
в България, може и да се 
появи лъч надежда.

Какво трябва да се 
промени в системата, 
че нещата да работят 
по-добре?

- Хората.
Теодора мусева

▶

▶

Хората тряб-
ва да подават 

сигнали за всичко, 
което според тях е 
нередно. Да, поня-
кога оплакванията 
остават нечути, но 
с малко настоятел-
ност и правилен 
подход нещата се 
получават

До момента 
почти  

не съм имал  
жалба, която  
да не е била 
удовлетворена  
поне в някаква 
степен

Визитка
Кой е  
Георги  
Петров 

Той е дипломиран 
бакалавър по “Мрежо-
ви технологии” в НБУ, 
в момента учи магис-
тратура “Технологич-
но предприемачество 
и новации в информа-
ционните техноло-
гии” в СУ.  

Работи от години 
като програмист, 
обича да пътува, да е 
сред природата и да 
се забавлява с прия-
тели.

▶

▶

СНиМка МаРиНа аНгелова

1До блока на георги има 
светофар, който е 

дублиран лошо и често 
спрелите на първа линия 
коли се объркват, че 
светва зелено за тях, до-
като сигналът е за след-
ващата секция. Хората 
потеглят, за да бъдат 
ударени секунда по-късно, 
защото сигналът за тях 
все още е “червено”. На 
това кръстовище става 
по една катастрофа през 
ден. Понякога с ранени 
хора, по-често само с 

материални щети. Това 
е проблем, известен от 
поне 10 години. георги 
подготвя жалбата в про-
дължение на 3 часа - под-
робен доклад с чертежи, 
цветни снимки, градивни 
предложения как про-
блемът да бъде решен и 
изписва много страници, 
описвайки защо той 
възниква. Прилежно слага 
документите в папка и 
ги праща до общината на 
район “Дружба”. кметът 
на общината я препраща 

до нужните инстанции. 
Месец и половина по-
късно светофарът вече 
е променен и дублиран по 
правилен начин.  
С 3 часа усилия и малко 
стотинки за ваденето 
на снимките потен-
циално георги спасява 
имуществото на много 
хора и най-важното 
- слага край на човешки-
те страдания. искат се 
малко усилия, но да бъдат 
насочени в правилната 
посока.

Три успешни жалби

2георги е глобен в 
градския транспорт 

по независещи от него 
причини. По-късно в рейса 
минава втори контро-
льор, който проверява 
билета му, прави се, че го 
къса и му връща скъса-
на част от обикновен 
билет за един лев. Защо 
го прави? За да вземе не-
говия билет за нередовен 
пътник, без да е скъсан, и 

когато хване нередовен 
пътник, да му го даде и 
да вземе неофициално 
за себе си глобата от 10 
лв. георги обаче ведна-
га реагира и едва ли не 
подгонва контрольора. 
Той се опитва да му даде 
“под масата” карта за 
всички линии за деня, за 
да го накара да забрави 
за случая. георги обаче му 
обещава, че това няма 

да остане ненаказано. и 
малко по-късно жалбата 
вече е налице. Няколко 
седмици след този случай 
е поканен в “Центъра 
за градска мобилност” 
еооД, където разпознава 
контрольора по снимка. 
Сформирана е комисия, 
която трябва да разбере 
какъв е казусът. и тя 
разбира. контрольорът е 
уволнен.

3Дълго време улич-
ното осветление 

пред блока на георги не 
работи. Последствията 
са доста неприятни. 
крадат се акумулатори, 
автомобилни гуми, а 
паркирането късно вечер 
е приключение на сляпо. 
След два-три неуспешни 
сигнала по телефона се 
налага георги да отиде 
лично в “Улично освет-
ление” еаД и да подаде 
жалба. Той се е подгот-
вил много добре. описал 
е схема къде се намират 
лампите спрямо блока 
и е направил 6 цветни 
снимки на трите лампи. 
отнема му 1 час да напи-

ше текста, да начертае 
схемата и да направи 
снимките, още 15 мину-
ти да изчака последните 
да станат във фотосту-
диото и още 45 мину-
ти, докато стигне до 
“Улично осветление” еаД. 
общо 2 часа. Не вярвам 
да е толкова непостижи-
мо да направим така, че 
да има осветление пред 
блока, казва лаконично 
георги.  
ако човек не може да 
отдели два часа, за да 
разреши проблем, който 
засяга него и съседите 
му за месеци напред, той 
няма право да се оплаква 
за нищо, категоричен е 

той. Налага се обаче да 
напише втора жалба и 
да отиде втори път до 
“Улично осветление” еаД. 
Тъй като дружеството 
не пожелава да свър-
ши работа от първия 
път, налага се георги да 
прибегне до класическия 
метод - заплаха с медии-
те. всички институции 
в България не те взимат 
насериозно, докато не ги 
увериш, че утре присти-
гаш с една телевизия, 
един вестник и един 
радиорепортер, обобща-
ва георги. Този ход обаче 
работи. На следващия 
ден уличното осветле-
ние пред блока работи.

Блиц
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